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střípky z jednání Rady města Kralupy nad Vltavou�

vstupujeme do dalšího měsíce pod nadvládou 
paní zimy, která dokáže pro naši potěchu vykouzlit 
tolik pohádkových scenérií! Mráz maluje na okna 
ornamenty, kolem řek vzniká ledové království… 
Kolik z nás si této nádhery všímá? Kolik z nás od-
vrátí pohled od displeje telefonu, případně vstane 
od televize? Místo toho se necháváme svádět ne-
gacemi z médií, která se snaží získat naši pozor-
nost /zvýšit svoji prodejnost/ za každou cenu, byť 
jejich zprávy nejsou často objektivní… 

Přitom hledání pravdy je tak důležité, obzvlášť 
u novinářské profese. V 90. letech seděl v ČTK je-
den moudrý editor, který svým mladým kolegům 
říkával: „Když mi přinesete zpravodajský text, ze 
kterého poznám, co si o daném problému myslíte, 
máte okamžitou výpověď.“ (U komentářů je subjektivní 
názor v pořádku.) Řídí se dnešní média tímto zlatým pra-
vidlem? Plní svoje poslání? Nemanipulují s námi někdy? 

Proto neusínejme na vavřínech, hledejme odpovědi 

na své otázky, nenechme se ukolébat… I Zpravodaj se 
vám každý měsíc snaží poskytnout (kromě zpráv) různé 
názory a odlišné pohledy, např. v rubrice Hyde Park či 
Vox populi, abyste se sami kriticky zamysleli a vytvořili 
si svůj názor na věc… 

A když už jsme u toho, co je vlastně pravda? Ne-
dávno jsem slyšela moc hezký zenový příběh k za-
myšlení, ráda se o něj podělím… 

Ptá se žák mistra Wu: „Mistře, kde je pravda?“ 
A mistr Wu odpoví: „Máme ji bezprostředně před 
očima.“ A žák se ptá: „A proč ji nevidíme?“ A on 
odpoví: „Pro naše sobectví.“ A on se ptá: „Mohu 
já uvidět pravdu, mistře Wu? A mistr Wu odpoví: 
„Dokud bude existovat já a ty, nebude možno vidět 
pravdu.“ A žák se ptá: „A vy, mistře, vy jste scho-
pen vidět pravdu?“ A on řekne: „Až bude možno vi-
dět pravdu, nebude, kdo by ji viděl.“ 

Moudrá slova, co říkáte? :) Držme si tedy od sen-
zacechtivých médií trochu odstup. Nepodléhejme 
všem výkřikům světa, které zaznívají. Naše hlavy 
a duše to nesmírně zahlcuje. Je důležité si umět 
naordinovat ticho, vypnout telefon. Projít se pří-

rodou a obdivovat tu sněhovou scenérii všude kolem ;).
Krásný únor, sousedé ;). 

ANDREA JŮNOVÁ, 
ŠÉFREDAKTORKA KZ

slovo úvodem�

Smlouva o spolupráci – v souvislosti s investiční 
akcí „Bytové domy Lobeč, vč. připojení na infra-
strukturu, komunikací, venkovních úprav“
u RM schválila uzavření smlouvy o spolupráci mezi 
městem a stavebníkem S. K., za účelem realizace 
stavebního záměru „Bytové domy Lobeč, vč. připoje-
ní na infrastrukturu, komunikací, venkovních úprav,“ 
v předloženém znění.

Smlouva o výkonu činnosti pověřence pro ochranu 
osobních údajů (GDPR)
u RM schválila uzavření smlouvy o výkonu činnosti 
pověřence pro ochranu osobních údajů (GDPR) me-
zi městem a spol. MILWEN s. r. o, IČ: 05396590, 
zastoupenou Mgr. Václavem Šmídem, za celkovou 
paušální cenu 6 050 Kč vč. DPH, s účinností od 
1. 1. 2024, na dobu neurčitou.

Výběr dodavatele VZ – Rekonstrukce části objektu 
plaveckého bazénu – samostatné sauny v Kralu-
pech nad Vltavou - PD
u RM schválila výsledky výběrového řízení a uza-
vření smlouvy o dílo na akci „Rekonstrukce části ob-
jektu plaveckého bazénu – samostatné sauny v Kra-
lupech nad Vltavou - PD“ s dodavatelem Studio PHX 
s. r. o., IČ: 09098569, za celkovou cenu 405 000 Kč 
bez DPH, resp. 490 050 Kč s DPH.

Vyhlášení VZ – Oprava sekundárních rozvodů na 
sídlišti U Cukrovaru
u RM schválila vyhlášení podlimitní veřejné zakáz-
ky zadávané ve zjednodušeném podlimitním řízení 
na stavební práce s názvem „Oprava sekundárních 

rozvodů na sídlišti U Cukrovaru Kralupy nad Vltavou“ 
v souladu s ustanoveními zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek, ve znění pozdějších 
předpisů.

Žádost o úpravu dopravního značení IZ 4a (Obec) 
/ IZ 4b (Konec obce) na pozemní komunikaci č. 
II/240 a III/24219 v obci Kralupy nad Vltavou, 
místní část Zeměchy
u RM žádá odbor výstavby a ÚP, speciální staveb-
ní dopravní úřad o sdělení dalšího postupu ve věci 
předmětné žádosti. 

Cisternová automobilová stříkačka pro SDH Kra-
lupy nad Vltavou – Minice – smluvní pokuta 
u RM schválila uplatnění smluvní pokuty ve výši 
165 000 Kč v souladu s čl. IX. odst. 1 kupní smlouvy 
č. KSSML/00084/2022, která byla uzavřena dne 
10. 8. 2022 se společností KOBIT, spol. s r. o., IČ: 
44792247, v rámci akce „Cisternová automobilová 
stříkačka pro SDH Kralupy nad Vltavou - Minice“, a to 
z důvodů pozdního dodání předmětu koupě o 33 dní.

Cisternová automobilová stříkačka pro SDH Kra-
lupy nad Vltavou – smluvní pokuta 
u RM schválila uplatnění smluvní pokuty ve výši 
200 000 Kč v souladu s čl. IX. odst. 1 kupní smlouvy 
č. KSSML/00083/2022, která byla uzavřena dne 
10. 08. 2022 se společností KOBIT, spol. s r. o., IČ: 
44792247, v rámci akce „Cisternová automobilová 
stříkačka pro SDH Kralupy nad Vltavou“, a to z dů-
vodů pozdního dodání předmětu koupě o 40 dní.

BŘEZEN
Příjem inzerce do 13. 2. 2024

do 15:00; zasílání článků a pozvánek
do 15. 2. 2024 do 8:00 hod.

uzávěrky vydání�

veřejné jednání ZM�
 pondělí 12. 2. 2024 v 17:00 hod.

ve velké zasedací místnosti MěÚ Kralupy nad Vltavou.
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Pane řediteli, vaše společnost zdražila vodu 
o 25 %, což znamená, že naši občané mají 
jednu z nejvyšších cen v celé České repub-
lice, proč tomu tak je?
Těch důvodů je samozřejmě celá řada, ně-
které jsou aktuální, jako je změna sazby DPH 
či ceny energií, anebo vysoká míra inflace 
téměř všech vstupů, ze kterých se cena 
skládá. Tím hlavním důvodem je však složi-
tost zásobování území, které naše vodárna 
pokrývá, a především stáří a stav naší infra-
struktury.

O  ceně energií a  inflaci slyšíme ze všech 
stran, s tím se jistě musely vypořádat všech-
ny vodárny, ale VKM zdražily nejvíce.
Ano, proto jsem uvedl, že těch důvodů je 
více. Zmínil jste energie. To je pravě jeden 
z  důvodů, proč nelze cenu vody v  regi-
onech srovnávat bez dalšího vysvětlení. 
Standardně se v  moderní době dodávka 
vody projektuje tak, že místo, kam se voda 
dodává, které nazýváme spotřebištěm, je 
výškově níže než zdroj, odkud se voda ode-
bírá. Tudíž se voda bez nákladů na energie 
spojené s čerpáním, dostává přivaděči do 
místa většinové spotřeby. V našem případě 
ale před nějakými pětašedesáti lety roz-
hodly státní orgány, že poručí větru i dešti 
a zajistí průmyslový rozvoj Kladenska vodou 
z Řepínského dolu. Skutečnost, že přivaděč 
bude mít 60 kilometrů a Kladno je o více jak 
330 metrů výše, tehdy asi nebyla problém. 
Státní vodohospodářský plán byl těmto ar-
gumentům nadřazen. A  jeden z  důsledků 
tohoto rozhodnutí je fakt, že v  roce 2024 
zaplatíme za elektrickou energii, potřebnou 
pro chod čerpadel dopravujících pitnou vodu 
o 330 m výše, přes 120 milionů Kč.

To lze pochopit, ale stále je zřejmé, že cenou elek-
třiny těch 175 korun neobhájíte.
Máte pravdu. To je jenom jeden z důvodů, a navíc 
to ani není důvod hlavní. Tím zásadním je stav naší 
infrastruktury. Spravujeme více jak 3 000 kilometrů 
potrubí, desítky vodojemů, čerpacích a  přečer-
pávacích stanic, čistíren odpadních vod a  tak 
dále. Tento majetek je třeba obnovovat, jinak se 
nezvratně přiblížíme k bodu zlomu, kdy nebudeme 
schopni zajistit zásobování obyvatel pitnou vodou. 
Asi každý si umí představit několikatýdenní výpa-
dek zásobování velkého sídliště, či rozsáhlou havá-
rii, která by vyřadila čistírnu odpadních vod. Anebo 
beru zpět, téměř nikdo si to neumí představit!

Ale já nechci strašit, právě i prostřednictvím sta-
novení ceny vody vidíte, že lidé, kteří o vodárnách 
rozhodují, což jsou mimochodem zástupci měst 
a obcí, si jsou vědomi své odpovědnosti nejenom 
vzhledem k jejich funkčnímu období, ale i pro bu-
doucnost.

Můžete tedy uvést konkrétní data, která by vámi 
stanovenou cenu vysvětlila, prosím?
Jednoznačně největší položkou jsou peníze na 

obnovu našeho majetku. Zjednodušeně řečeno, 
máme majetek v hodnotě 28 miliard korun a jeho 
životnost je cca 55 let. Z toho plyne, že pokud do 
obnovy budeme investovat půl miliardy ročně, bu-
deme tuto infrastrukturu udržovat v aktuálním, te-
dy dobrém stavu. Je to samozřejmě zjednodušení 
celého problému. Každé další jeho zpřesnění pak 
bohužel poukazuje na to, že i s částkou půl miliardy 
ročně nebudeme v pohodlné situaci, a to zejmé-
na proto, že velmi významná část našeho majetku 
byla vybudována v  relativně krátkém časovém 
úseku. Bohužel se tak již blíží období, kdy začne do-
sluhovat kapacitní potrubí naší vodárenské sousta-
vy postavené před 55 až 60 lety, a přitom na výše 
zmíněných 500 milionů Kč nedosáhneme ani při 
ceně 175 Kč v roce 2024.

Zatím, pane řediteli, představujete samé problé-
my, to se s tím opravdu nedá nic dělat?
Řešení, která částečně pomůžou, existují, a  my 
je v  dostupné možné míře využíváme. Společně 
s  naším provozovatelem zajišťujeme diagnostiku 
infrastruktury a následně provádíme multikriteriální 
hodnocení její životnosti tak, abychom maximálně 
prodloužili dobu využití majetku. I proto jsme dnes 
schopni provozovat 115 let staré sítě. Jako první 
ve střední Evropě jsme na naše přivaděče použi-
li diagnostiku PipeDiver®, kdy již její první nasazení 

zajistilo úspory v  desítkách milionů korun. 
Shybku pod Labem jsme obnovili meto-
dou mikrotuneláže, a pokud to je možné, 
využíváme bezvýkopové metody obnovy 
sítí, a  to včetně sítí tlakových. To všechno 
představuje úspory v desítkách milionů ko-
run ročně. Nicméně infrastrukturu, která má 
hodnotu několik desítek miliard, za desítky 
milionů neobnovíte.

Dobře, ale co sociální pohled na věc. Není 
již dnešní cena vody za hranicí toho, co si 
většina lidí může dovolit?
S veškerým respektem k tomuto aspektu si 
dovolím tvrdit, že řešení této otázky nená-
leží vodárnám. Sociální otázky řeší (anebo 
má řešit) stát. Případně tato oblast náleží 
krajům, či místní samosprávě. Ale řešit so-
ciální problémy tím, že vodárny sníží cenu 
vody a přenesou náklady na obnovu vo-
dovodů a kanalizací do budoucna, přece 
nelze. Já osobně vím o  několika obcích, 
které si své vodovody provozují samy a za 
posledních dvacet let nedaly do obnovy 
ani korunu, pouze látají havárie. Dovolte mi 
protiotázku, myslíte si, že tito starostové po-
stupují zodpovědně?

Já jsem manažerem vodárny a je mým 
úkolem řešit zásobování obyvatelstva vo-
dou a  předkládat představenstvu pod-
klady o  stavu a  potřebách sítě vzhledem 
k aktuálnímu i budoucímu naplnění tohoto 
základního úkolu.

Ano, v představenstvu i dozorčí radě již 
pracují zástupci obcí, kteří dozajista zvažují 
i sociální dopady.

Nicméně i  oni si jsou vědomi toho, že 
jejich prvotní úkol stanoví Zákon o  vodovodech 
a kanalizacích, který v paragrafu 8 říká, že vlast-
ník vodovodu nebo kanalizace je povinen zajistit 
jejich plynulé a bezpečné provozování a vytvářet 
rezervu finančních prostředků na jejich obnovu. Ta-
to povinnost je opravdu tou prvotní a v okamžiku, 
kdy o vodárně rozhodujete, ji musíte mít na zřeteli. 
Mimochodem o ceně vody pro rok 2024 rozhodlo 
představenstvo i dozorčí rada jednohlasně.

A jak tedy vidíte další vývoj, bude cena vodného 
a stočného nadále stoupat?
Cena se schvaluje vždy na následující rok. Schva-
lují ji členové představenstva a ti jsou vždy voleni 
na čtyřleté období valnou hromadou společnosti, 
tedy všemi 188 akcionáři, respektive obcemi.

Aktuální dohody na jednání představenstva 
a  dozorčí rady jsou takové, že tato cena se po 
následující dva roky měnit nebude a já jsem pře-
svědčen, že tomu tak bude. Nicméně zavazovat 
k  tomuto rozhodnutí možné nové členy orgánů 
společnosti pravděpodobně nelze.

Děkuji za rozhovor.
Já děkuji za možnost podat podrobnější vysvětlení.

PŘEVZATO Z: MĚLNICKO

Není 175 Kč za kubík vody již příliš?
■ S novým rokem již tradičně přicházejí nové a jako vždy vyšší ceny. Nemilým překvapením pro 
naše občany je tentokrát skokový nárůst ceny vody, tedy ceny za dodávku pitné vody do našich 
domácností a následné převedení této vody kanalizací do čistíren odpadních vod a její vyčištění.
Na důvody tohoto nárůstu jsme se zašli zeptat do společnosti  Vodárny Kladno – Mělník (VKM), kde 
jsme hovořili s ředitelem Ing. Josefem Živnůstkem.

VOX POPULI 
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hyde park

Vyjádření současných vlastníků:
Vlastníci polikliniky obdrželi v roce 2023 ně-
kolik nabídek na odkoupení celé nemovitosti. 
O jedné z nich též vedli delší jednání, ovšem 
nakonec neshledali důvěryhodnou záruku 
zachování stávajícího využití objektu – jako 
čistě zdravotnického zařízení. Ostatní nabíd-
ky toto garantovaly ještě méně, proto jednání 
o nich nebyla ani zahájena. Dále pak nabíd-
li vlastnici odprodej polikliniky městu Kra-
lupy nad Vltavou, neb předpokládali zájem 
města na zachování zdravotnických služeb na 
jednom místě, navíc velmi dobře dostupném 
v centru města. S městem vedli delší, preciz-
ní a korektní jednání s tím, že prodej měl být 
realizován za cenu dle znaleckého ocenění. 
Město se na veřejném jednání zastupitelstva 
18. 12. 2023 rozhodlo tento odkup nereali-
zovat. O motivaci k tomuto rozhodnutí lze 
toliko spekulovat. Nyní není nemovitost ni-
kde veřejně nabízena, najde-li se nějaký další 
zájemce, vlastníci jsou rozhodnuti po případ-
ném novém vlastníkovi vyžadovat záruku po-
nechání stávajícího provozu zdravotnického 
zařízení. Tedy i v případě prodeje se pro ná-
jemce nic nemění, nový vlastník by vstoupil 
do všech práv a povinností stávajících maji-
telů. Nicméně nyní se žádná jednání neve-
dou, provoz polikliniky běží dál beze změn, 
vlastníci pokračují v průběžné modernizaci 
objektu, před koncem roku byl vyměněn ce-
lý výtahový stroj, vedení kabiny a lana, bě-
hem ledna byla vyměněna ještě tabla v kabině 
a v jednotlivých podlažích.

PETR P. VESELSKÝ

Vyjádření starosty města:
Zastupitelstvo neschválilo vlastníky požado-
vanou cenu ve výši 38 mil. Kč. Nyní město 
čeká, co bude dál, jestli protistrana bude chtít 
dále jednat o ceně nižší, či nikoliv.

LIBOR LESÁK

Vyjádření zdravotní, 
sociální a bytové komise: 
Komise byla oslovena RM, aby se vyjádřila 
k odprodeji Polikliniky Kralupy nad Vltavou 
(Nerudova 686) městem. 

S kolegyněmi jsme si vědomy, že poskyto-
vateli zdravotních služeb jsou lékaři, nelé-
kařští zdravotničtí pracovníci, nemocnice aj. 
a oprávnění k poskytování těchto služeb vy-
dává místně příslušný krajský řad a smlouvy 
pak konkrétní zdravotní pojišťovny, nicméně 
jedná se o zdraví občanů města a nepovažuje-

me za vhodné přistupovat k této problematice 
pouze jako k odkupu nemovitosti.

Rozhodně jsme pro pokračování posky-
tování zdravotních služeb, souhlasíme, že 
poskytování těchto služeb by mělo být do-
stupné, centralizované (abychom nemuseli 
za každým lékařem, laboratoří, či RTG na 
jiný konec města) a pokud možno, aby tyto 
služby byly poskytovány v prostředí, které 
odpovídá moderním požadavkům. A bohu-
žel, zejména poslední bod, je to, co se stalo 
hlavním předmětem debaty ve městě. Sou-
časní majitelé nabídli odkup nemovitosti za 
cenu, kterou RM vyhodnotila jako neodpo-
vídající. Dalším faktem je, že tato konkrétní 
nemovitost vyžaduje další nemalou investici 
do modernizace zařízení.

Po vzetí všeho výše uvedeného v potaz 
komise odeslala RM následující dopo-
ručení:
 Další schůzku se současnými vlastníky 
a jednat o snížení ceny nemovitosti pro 
odkup.
 Vytipovat vhodnou stavbu, která je 
ve vlastnictví města a tuto budovu pak 
uzpůsobit (modernizovat) tak, aby spl-
ňovala kritéria výše uvedená - moderní 
prostředí, dostupnost, centralizaci aj. 
 Vytipovat možné vhodné místo pro 
novou stavbu polikliniky. 

Na závěr chci dodat, že komise je poradní 
orgán, který doporučuje. Nikdo z jejích členek 
není součástí komise, která vyjednává se sou-
časnými vlastníky nemovitosti. Dvě členky 
komise jsou však i zastupitelkami, a tam se 
nabízí prostor pro další směr jednání.

BC. MAGDALENA RANDÁKOVÁ, 

PŘEDSEDKYNĚ KOMISE

Otázky pro VZP:
Bývá běžnou praxí, že je zřizovatel 
zdravotnického zařízení město či 
nikoliv? Jaký je poměr soukromého 
sektoru a samospráv?

VZP ČR může jednat o navázání či rozšíření 
smluvního vztahu pouze s takovým subjek-
tem, který splnil všechny předepsané legisla-
tivní podmínky. Mezi nejdůležitější podmín-
ky náleží to, že žadatel je držitelem platného 
Oprávnění k poskytování zdravotních služeb 
a absolvoval s doporučujícím stanoviskem 
výběrové řízení na poskytování zdravotní pé-
če pro daný obor, formu a území poskytování 
této péče. Znamená to tedy, že zřizovatelem 
poskytovatele zdravotních služeb může být 
jak fyzická osoba nebo právnická osoba, tak 
město či obec, církev, centrální složky státu 
atd. Nejedná se o parametr, který je ze strany 
VZP ČR monitorován ani o relevantní aspekt, 
k němuž přihlížíme při jednání o smluvních 
vztazích s poskytovateli zdravotních služeb – 
podstatné je, zda daný subjekt má správním 
úřadem vydáno Oprávnění k poskytování 
zdravotních služeb.

 
Je situace s lékařskou péčí v okrese 
Mělník stále stabilní? Neevidujete 
zvýšenou poptávku ze strany pojištěnců 
na zajištění péče? Prováděli jste teď 
někdy analýzu sítě? Co přinesla?
Situace v odbornosti VPL, PLDD i stomatolo-
gů se jeví v okrese Mělník i v oblasti Kralup 
nad Vltavou stále jako stabilní. V současné 
chvíli není okres Mělník zařazen mezi pre-
ferované oblasti s nejvyšší potřebou zajiště-
ní péče. Zároveň v tuto chvíli není na Kraj-
ském úřadě Středočeského kraje vypsáno 
žádné výběrové řízení pro obory primární 
péče (VPL, PLDD, stomatologie, gynekolo-
gie a porodnictví) na území okresu Mělník 
či oblast Kralup nad Vltavou.

 
Dostupnost kvalitní péče pro klienty VZP 

je pro pojišťovnu prioritou, a proto v zájmu 
zlepšení organizace zdravotní péče a zajiš-
tění dostupnosti zdravotních služeb provádí 
pravidelné analýzy sítě. Snahou VZP ČR je 
rovnoměrné rozmístění smluvních partnerů 
v primární péči tak, aby byla zajištěna do-
stupnost dle nařízení vlády č. 307/2012 Sb., 
o místní a časové dostupnosti zdravotních 
služeb. Pro zajištění dostupnosti primární 
péče využívá VZP všech dostupných a zá-
konných možností. V případě nedostatečně 
zajištěné péče pojišťovna iniciuje vyhlášení 
výběrového řízení na zdravotním odboru pří-
slušného krajského úřadu. 

 VIKTORIE PLÍVOVÁ, 

TISKOVÁ MLUVČÍ VZP

Jak to bude dál s poliklinikou?
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Vsouvislosti s  událostmi posledních dní loň-
ského roku, kdy městu byla současnými 

vlastníky nabídnuta k  odkupu budova polikli-
niky v  Nerudově ulici, vyvstala otázka týkající 
se zajištění zdravotních služeb v našem městě, 
a zda by se město mělo v tomto ohledu nějak 
angažovat.

Jen pro úplnost, zastupitelstvo zamítlo návrh 
vlastníků na odkup budovy polikliniky v  poža-
dované výši 38 mil. Současně ale zamítlo návrh 
maximální částky ve výši 18 mil. Kč, za kterou by 
souhlasilo budovu odkoupit. Jinými slovy, dveře 
k případnému vyjednávání o prodejní ceně se 
ze strany města nezavřely.

Nicméně, pro získání představy, jak se po 
revoluci situace kolem zdravotnictví v  našem 
městě vyvíjela, se musíme posunout zpět do de-
vadesátých let, kdy se realizovaly privatizační 
projekty a následně pak do roku 2013, kdy do-
šlo k rozhodnutí budovu nemocnice za cca 40,1 
mil. Kč prodat tehdejšímu nájemci, společnosti 
RHG s. r. o., která měla budovu již 13 let v nájmu.

V této souvislosti vyšly v médiích mimo jiných 
i následující články, které prodej nemocnice 
komentovaly:

Kralupy prodaly nemocnici, vysávala peníze 
z rozpočtu (Jiří Říha - zástupce šéfredaktora, 
4. 4. 2013)
Hlavním důvodem prodeje budovy byly podle 
kralupského místostarosty Libora Lesáka nákla-
dy na její provoz. „Náklady na provoz nemoc-
nice byly dost vysoké a  pro město absolutně 
nevýhodné,“ konstatoval Lesák a  dodal, že 
společnost městu platila ročně nájem zhruba 
110 tisíc korun, zatímco město podle něj finan-
covalo veškeré opravy v hodnotě nad pět tisíc 
korun. „Letos bychom museli za opravy dát asi 
čtyři miliony korun. Například jen výtah by vy-
šel na milion,“ přiblížil místostarosta. Do vypršení 
nájemní smlouvy by pak město podle Lesáka 
do nemocnice, kde je v  provozu několik am-
bulancí, muselo investovat ještě zhruba pětkrát 
tolik. „Za osm let by to bylo asi dvacet milionů, 
příjem z nájmu by byl přitom jen zhruba osm set 
tisíc,“ poznamenal Libor Lesák. Společnost RHG 
měla o budovu zájem už delší dobu. Potvrdil to 
její ředitel Vladimír Matoušek. „Podnět na výbě-
rové řízení jsme dali už asi před dvěma lety. Bu-
dova totiž vyžaduje nemalé investice, které by-
chom rádi provedli, ale vlastnické právo města 
k  objektu to doposud komplikovalo,“ vysvětlil. 
Zdravotní péče by se změna dotknout nemě-
la. Město to má dokonce v podmínce prodeje. 
„Podmínkou je zachování lékařské nebo sociál-
ní péče nejméně na patnáct let,“ uvedl Lesák. 
Podle další podmínky musí RHG do nemocnice 
v  následujících čtyřech letech investovat osm 
milionů korun. Město má navíc do patnácti let 
přednostní právo koupit budovu zpět. 
(zdroj: https://www.denik.cz/stredocesky-kraj/
kralupy-prodaly-nemocnici-vysavala-penize-z-
-rozpoctu-20130404.html)

Hospodaření města je Kocourkov (komentář 
nezaregistrovaného uživatele, z roku 2013)
„Jaká je vlastně pravda o  kralupské nemoc-
nici. Když jsem si v  minulém čísle Kralupského 
Zpravodaje přečetl rozhovor s provozovatelem 
a zájemcem o odkoupení objektu Nemocnice 
s poliklinikou v Kralupech n. Vlt., čekal jsem, že 
v dalším čísle bude aspoň reakce kompetent-
ních představitelů města na skutečnosti, kte-
ré tam byly nepravdivě uvedeny. Ale jak je 
v tomto městě zvykem, je lepší mlčet. Co kdy-
by? A protože se neozval nikdo z představitelů 
města, vyhledal jsem ve svém archivu privati-
zační projekt 32 00 6, na jehož zpracování jsem 
se v  roce 1992 podílel a  chtěl bych se podě-

lit s občany města Kralup o skutečnou pravdu 
podloženou i usnesením vlády ČR z 30. 9. 1995. 
Jak to vlastně bylo s celou privatizací kralupské-
ho zdravotnictví? V roce 1992 docházelo v na-
ší republice k  masové privatizaci všeho, co se 
dalo výhodně zpeněžit. I  v  Kralupech tehdejší 
vedení města začalo zpracovávat koncepci, 
jak to bude s  provozováním zdravotnického 
zařízení, tehdejšího OÚNZ (Okresního ústavu ná-
rodního zdraví). Vedení města nechalo zpraco-
vat privatizační projekt tehdejší management 
nemocnice. Ten vycházel z  koncepce, že vše 
bude převedeno bezplatně státem na město, 
a to vytvoří jedno zdravotnické zařízení v objek-
tu dnešní nemocnice. Budovy polikliniky v  Ne-
rudově ulici a  polikliniky v  Lobečku budou po 
bezplatném převodu následně výhodně pro-
dány a  zisk se použije pro rozvoj nemocnice, 
která ponese nadále název Nemocnice s poli-
klinikou Kralupy n. Vlt. Tato nemocnice měla být 
vedena jako příspěvková organizace města. 
Tehdejší management nemocnice za vydatné-
ho přispění představitelů města tuto koncepci 
začal od roku 1993, a to ještě před schválením 
privatizačního projektu realizovat. Ordinace 
odborných lékařů, které se daly přestěhovat 
do nemocnice, byly okamžitě přestěhovány 
a v poliklinice zbylo pouze torzo původních am-
bulancí. Budova se přestala okamžitě udržovat 
a nechala se v tichosti chátrat. Pravděpodob-
ně proto, aby cena pro její další prodej byla co 
nejnižší. Kdo měl zájem tyto budovy koupit, by-
lo také již předem známo. Byla to společnost, 
která se již v  tehdejší době chystala skupovat 
zdravotnická zařízení po celé republice. V této 
společnosti totiž bylo i tehdejší vedení kralupské 
nemocnice. Proti tomuto konceptu byl zpraco-
ván další privatizační projekt na záchranu poli-
kliniky. Byl jsem tehdy požádán, abych se na je-
ho zpracování společně s MUDr. Kuchyňkovou 
a  Ing. Vackem podílel. Výsledkem naší práce 
byly návrhy dva. První na zachování celkové-
ho konceptu kralupského zdravotnictví v plném 
rozsahu s tím, že poliklinika bude přebudována 
na ambulantní centrum a  nemocnice bude 
provozovat pouze lůžková oddělení v  rozsa-
hu, jaký jí schválí zdravotní pojišťovny. Druhým 
a nakonec i vítězným projektem bylo oddělení 
polikliniky v Nerudově ulici na samostatný sub-
jekt a  její prodej lékařům, kteří měli zájem pro-
vozovat v ní svoje ambulance. Město, když vi-
dělo, že budovy polikliniky nezíská bezplatným 
převodem, urychleně nabídlo prostřednictvím 
managementu nemocnice, že má zájem ob-
jekty odkoupit a stát se provozovatelem celého 
kralupského zdravotnictví. Tuto nabídku měst-
ské zastupitelstvo v  roce 1995 nakonec vzalo 
zpět. Celý privatizační projekt s  rozdělením na 
nemocnici a dvě polikliniky byl schválen vládou 
ČR a k 1. 11. 1996 byl i realizován. A odtud za-
číná nová éra kralupského zdravotnictví. Nyní 
se již budu věnovat pouze tomu, jaký byl dal-
ší vývoj kralupské nemocnice. To, že kralupská 
nemocnice byla svojí stavbou a vybavením ne-
vhodná pro provozování akutní lékařské péče, 
bylo známo již při přípravě privatizace. To, co 
možná stačilo v  dobách socialismu, nemohlo 
konkurovat novým a  moderním pracovištím. 
V  té době byl do funkce ředitele nemocnice 
jmenován MUDr. Votruba, který krátce před-
tím byl vyhozen z mělnické nemocnice. Tu totiž 
přivedl do ohromných dluhů. Jeho pomníkem, 
který připomíná jeho odborné a  hlavně poli-
tické působení v  této nemocnice, je dodnes 
nedokončená stavba chirurgických sálů, které 
se tam tyčí jako pomník neúspěšné koncepce. 
A právě tento ředitel začal pokračovat ve své 
špatné koncepci i v Kralupech. Okamžitě a bez 
souhlasu zřizovatele, začal jednat se stavebními 
firmami a podepisovat smlouvy na vybudování 

chirurgického lůžkového oddělení. Naštěstí mu 
v tom bylo včas zabráněno. Ale i tak stály tyto 
plány město cca 6,5 mil. Kč A  to je právě ta 
částka, o které se zmiňuje pan Matoušek, že by-
la potřebná na provoz nemocnice, kterou oni 
převzali a této dotace se vzdali. Pravda je ale 
trochu jiná. Uvedená částka 6,5 mil. Kč ročně 
by byla potřebná, kdyby v  Kralupech zůsta-
la zachována akutní lůžková péče. Jenomže 
Ministerstvo zdravotnictví ČR a  zdravotní po-
jišťovny v  rámci redukce lůžek rozhodly o  zru-
šení akutní lékařské péče a  v  Kralupech měla 
vzniknout méně nákladná následná péče. V té 
době přišel do Kralup nový ředitel nemocnice 
pan Větrovský, který byl zároveň i společníkem 
společnosti RHG s. r. o. Jako ředitel nemocnice 
navrhl provést likvidaci nemocnice s poliklinikou 
a pronajmout ji soukromé společnosti. Tehdejší 
zastupitelstvo tento projekt schválilo a  odsou-
hlasilo tak nevýhodnou smlouvu o pronájmu na 
dobu určitou, to je na dvacet let za symbolic-
ké nájemné. Protože kdyby město uvažovalo 
již v  té době trochu ekonomicky, dokázalo by 
si spočítat, že následná péče je podstatně lev-
nější a hlavně je zisková oproti původní akutní 
lůžkové péči. Kdo má zájem se dozvědět prav-
du o  ziskovosti následné lůžkové péče, může 
nahlédnout do veřejně přístupných výkazů spo-
lečnosti RHG s. r. o., které jsou zveřejněny v ob-
chodním rejstříku. Tam je možné vyčíst, že za rok 
2007 byl čistý zisk společnosti 24 mil. Kč, za rok 
2008 17 mil. Kč a za rok 2009 4.5 mil. Kč. Za tyto 
zisky platí RHG s.r.o. v  Kralupech n. Vlt. nájem 
200 000 Kč. A přitom společnost ústy svého ve-
dení ještě tvrdí, že se vzdala roční dotace na 
provoz ve výši 6,5 mil. Kč, které jí mělo město 
poskytovat na provoz. V  době, kdy se město 
potýká s nedostatkem finančních prostředků, je 
jistě nabídka na odkoupení objektu nemocnice 
velmi lákavá, ale je to vůbec reálné? Podle vy-
kazovaných výsledků hospodaření má společ-
nost podle zákonných oceňovacích předpisů 
hodnotu 149 mil Kč. A to i díky tomu, že může té-
měř zadarmo provozovat svoji ziskovou činnost 
v městském objektu. Potom se nesmíme divit, že 
by raději tento objekt levně získala ještě před 
uplynutím nájemní doby. Takže teď lze jenom 
čekat, jestli tento byznys posvětí i  městské za-
stupitelstvo a udělá stejnou chybu jako tehdy, 
když odsouhlasilo pro město velmi nevýhodnou 
nájemní smlouvu.“ 
(zdroj: https://melnicky.denik.cz/diskuse/kralu-
py-nad-vltavou-chteji-prodat-budovu-nemoc-
nice.html) – článek z roku 2013)

Co z  toho celého vyplývá? Zdravotnictví už 
není „socialistické“. Lékaři mají soukromé pra-
xe a  sami si v  rámci svých možností vybírají, 
kde budou působit. Do toho celého ještě urči-
tým způsobem promlouvají i zdravotní pojišťov-
ny, které s lékaři uzavírají smlouvy. To, že město 
koupí či postaví budovu, ve které by umožnilo 
poskytování zdravotních služeb, ještě nutně ne-
musí znamenat, že do takového objektu také 
automaticky přijdou i lékaři. 

Co říci na závěr? Město na základě svých 
rozhodnutí již od devadesátých let žádné zdra-
votní služby neprovozuje a  od roku 2013 také 
ani žádné zařízení poskytující zdravotní služby 
nevlastní.

Na otázku, zda to byla rozhodnutí správná 
a zda se v tomto směru něco má, nebo zda vů-
bec může, změnit, si už každý bude muset od-
povědět sám.

PETR MAREK, 

OPOZIČNÍ ZASTUPITEL, ANO A NEZÁVISLÍ

Komentář: Kralupské zdravotnictví…�
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Jaké investice čekají naše město v tomto roce?
V pondělí 18. prosince 2023 se ve velké zasedací místnosti MěÚ uskutečnilo poslední veřejné zasedání 
zastupitelstva. V rámci tohoto jednání došlo mimo jiné ke schválení rozpočtu na rok 2024. 
Návrh dokumentu byl předložen jako schodkový, neboť příjmy pro rok 2024 jsou nižší než plánované 
výdaje. Rozdíl mezi příjmy a výdaji je dorovnán financováním – zůstatkem finančních prostředků z 
minulých let ve výši 269 366 000 Kč. Celkové příjmy a výdaje byly schváleny ve výši 832 703 000 Kč. 

V souvislosti se schváleným rozpočtem byl odsouhlasen
i výčet plánovaných investičních 

akcí na letošní rok:

Rekonstrukce mostu přes Knovízský potok v ulici Horymírova 

8 500 000 Kč 

Je zpracovaná projektová dokumentace na celkovou rekonstrukci mostu, 
bude se soutěžit zadavatel, s rekonstrukcí se začne po dokončení mostku 
v ulici Generála Klapálka.

Rekonstrukce křižovatky ulic Cesta brigádníků, J. Wolkera a K. 
Čapka

3 700 000 Kč 

Postupně se rekonstruovala Wolkerova a Cesta brigádníků, nyní 
zbývá křižovatka před nimi, kde vzniknou i parkovací místa, zadávací 
dokumentace je připravena, bude následovat výběrové řízení na 
dodavatele, v dubnu by měla být zahájena třítýdenní stavba. Wolkerova 
bude obslužná z druhé strany, Cesta brigádníků bude řešena semafory.  

Autobusová zastávka v ulici Hybešova

650 000 Kč 

Z důvodu nových tras některých autobusů byla zavedena tato zastávka, 
která bude v nejbližší době doplněna o běžné vybavení zastávky. 

Autobusová zastávka v ulici U Dýhárny

1 800 000 Kč 

S touto zastávkou je to podobná situace jako se zastávkou výše, s tím 
rozdílem, že jsou zde třeba ještě další úpravy - nástupiště, chodník z ul. 
Třebízského atd., proto je cena vyšší. 

Rekonstrukce osvětlení hrací plochy sportovní haly

2 800 000 Kč 

Vnitřní osvětlení bude nově splňovat veškeré normy, bude příjemnější pro 
uživatele, provoz nebude omezen, rekonstrukce proběhne v létě.

Stavební úpravy provozní budovy fotbalového stadionu V Olších 
- 1. etapa

13 100 000 Kč

V loňském roce město koupilo tento areál určený k rekonstrukci, v první 
etapě proběhne rekonstrukce kabin, šaten, umýváren, kanceláří atd., tj. 
zadní trakt a pravé křídlo. Nově se zrekonstruují rozvody vody, vytápění, 
odpady, akce by měla proběhnout do konce roku. Rekonstrukce kabin 
bude směřovaná mimo termíny soutěží.   

Rekonstrukce veřejných ploch na sídlišti Hůrka - 1. etapa

19 100 000 Kč (z této částky je zeleň cca 6 000 000 Kč)

Projekt je připraven několik let, jedná se o novou cestní síť, přístřešky na 
kontejnery, zeleň, také dětské a sportovní hřiště, celkově tedy bude prostor 
zrekonstruován. 

Snížení energetické náročnosti objektu DPS č. p. 1171 - jižní, 
západní a východní fasáda (byty)

14 800 000 Kč 

Bude se to týkat zeleného staršího domu, dosluhují okna, také plášť je 
třeba zateplit, aby se snížila energetická náročnost a nájemníci se cítili více 
komfortně. 2. etapa – vnitřní atrium – bude následovat v dalších letech.  

Rekonstrukce veřejného osvětlení

14 000 000 Kč

Město získalo dotaci 10 mil. Kč na úsporu energií z programu Efekt, dotace 
je určena na nové lampy, již proběhlo výběrové řízení. Od března by měla 
začít rekonstrukce, část se týká jen svítidel. Např. ulicí Žižkovou a G. Kla-
pálka povedou nové trasy, které budou zahrnovat nové sloupy, rozvody a 
lampy. 

Odvětrání dílny v areálu TSM Kralupy

5 600 000 Kč

Jedná se o opatření doporučené hygienickou stanicí, aby měli zdejší pra-
covníci lepší pracovní prostředí. 

Rekonstrukce sekundérních rozvodů na sídlišti U Cukrovaru

24 250 000 Kč 

Město bude mít úplně nový sekundérní rozvod pro topení po celém sídlišti 
U Cukrovaru. Omezení pro občany nenastane, současné rozvody budou 
ponechány v zemi, přestanou se používat. Nový rozvod zamezí ztrátám na 
vedení, také zapříčiní rychlejší nástup topení. Rekonstrukci, na kterou město 
získalo dotaci, zajistí Městský bytový podnik. Ve spolupráci se společností Ta-
mero Invest, která dodává teplo do těchto rozvodů, bude nastaven termín 
tak, aby omezení dodávky pro občany bylo minimální. 

Okružní křižovatka Mostní x třída Legii X Třebízského 

18 000 000 Kč 

Tato investice bude sdružená – provede ji město Kralupy a Krajská správa a 
údržba silnic. Po dobu stavby se bude v místě jezdit na semafory, objížďku 
bohužel nelze realizovat. Rekonstrukce proběhne po polovinách. Probíhají 
jednání s KSÚS, aby rekonstrukce omezila provoz na nejkratší možnou dobu 
(tj. šest měsíců). Krajská investice počítá s  novým pojetím křižovatky, kde 
budou nová parkovací místa pro obyvatele panelových domů, nové vjezdy 
na parkoviště u Seifertova parku, mělo by následovat zlepšení průjezdnosti 
místem.

Nová alej v Mostní ulici

5 000 000 Kč

V tomto případě se jedná o spojenou investici s okružní křižovatkou (Mostní, 
Legií, Třebízského), v ulici budou vysazeny stromy, bude realizována no-
vá modrozelená infrastruktura, aby vegetace neskomírala, jako je to teď, 
v jedné části dojde k rekonstrukci kanalizace. 

Zateplení bytového domu v ulici Komenského 131

5 600 000 Kč

V rámci obnovy bytového fondu a díky dotaci ze SFŽP, která sníží finanční 
náročnost, proběhne rekonstrukce fasády, střechy, oken a bude provede-
no zateplení budovy.

Nová multimediální odborná učebna ZŠ Třebízského

5 000 000 Kč

Získaná dotace pokryje nákup odborného zařízení pro výuku přírodopisu a 
chemie, také zajistí vybavení školy dalším moderním zařízením.

Poznámka: 
Uvedené částky jsou předpokládané ceny z rozpočtů projektantů. 
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PROBÍHÁ REKONSTRUKCE PIVOVARU PODLE PLÁNU?
Zeptali jsme se stavebního dozoru za město a tiskové mluvčí dodavatele...

OTÁZKY PRO DODAVATELE STAVBY, odpovídá Mgr. Edita Novotná, tisková mluvčí, STRABAG: 

Shrnutí stavebního dozoru města 
(včetně komentáře k požáru):
Stavební práce byly zahájeny na konci září mi-
nulého roku. Zhotovitel stavby STRABAG a. s. pře-
vzal staveniště a v říjnu začaly probíhat vyklízecí 
práce. Souběžně začal zhotovitel provádět prů-
zkumy stávajícího stavu stavebních konstrukcí. 
Koncem října bylo započato s demontáží oce-
lových konstrukcí v objektu sladovny. Postupně 
jsou demontovány zbytky původní technologie 
a  také části stavby (např. výtah, ocelové nos-
níky) určené projektem k  odstranění. Často se 
jedná o  staré uzavřené konstrukce, kde zjistit 
stav uvnitř těchto konstrukcí lze jen velmi těžko. 
Přes veškerou snahu došlo začátkem ledna při 
řezání starých motorů ke vznícení zbytku ma-
ziva. Naštěstí bez zranění i bez jakékoliv škody. 
Celkem se jedná o desítky tun ocelových prvků 
a konstrukcí. Postupně byly zahájeny i bourací 
práce. Jedná se o  bourání původních příček, 

násypů na klenbovém stropě nad 2. NP podla-
hových konstrukcí a otloukání vnitřních omítek.
V  říjnu při průzkumech stávajícího stavu zhoto-
vitel provedl několik kopaných sond v suterénu 
sladovny. Sondy měly ověřit hloubku stávajících 
základů. Bohužel sondy ukázaly, že založení ob-
jektu není ve všech místech podle předpokladu 
obsaženého v  projektu. Bez provedení doda-
tečného podchycení základů by nebylo možné 
provést zamýšlené úpravy suterénu. Okamžitě 
byla provedena úprava projektu, a po odsou-
hlasení této změny investorem, byly zahájeny 
práce na potřebném podchycení základů. 
V  polovině ledna byla větší část podchycení 
již provedena. Nutné zdržení stavebních pra-
cí a  zvýšení nákladů (ihned na začátku stav-
by), bude částečně kompenzováno změnou 
technologie provedení nových stropů. Projekt 
předpokládal nové stropy jako skládané z oce-
lových válcovaných profilů „I“, na nich ulože-

ných trapézových plechů a následné betoná-
že s vloženou výztuží. Po změně projektu budou 
stropy provedeny jako železobetonová mono-
litická konstrukce. Tato změna přinese úsporu 
času, což znamená částečnou kompenzaci 
zdržení vzniklého nutností podbetonovat zákla-
dy objektu. Zároveň tato změnu přinese i snížení 
nákladů investora. Předpokládaný prodloužený 
a upravený termín dokončení celého díla je ny-
ní 10. 11. 2025, a to včetně kolaudace. 

ING. PETR LISTÍK 

Další investice
V areálu TSM budou v rámci letošního roku upravovány plochy tak, aby 
odpovídaly zákonům o  odpadech, aby splňovaly podmínky ochrany 
životního prostředí na třídění odpadů, což umožní lepší dotřiďovaní, aby-
chom platili méně za skládkování směsného odpadu. 

Další investice budou směřovat do vybavení pivovaru – do prostoru 
nové knihovny, DDM, ZUŠ. Pro tyto účely město získalo 5 milionů Kč z do-
tačního programu IROP, jak se budou jednotlivá podlaží budovy dokon-
čovat, bude se pořizovat potřebný inventář. 

Finanční prostředky budou použity i  na přípravu projektových do-
kumentací – např. na novou školu v prostorách učiliště (aktuálně jsou 
hotové studie energetické náročnosti, jsou podané žádosti o dotace), 
abychom mohli soutěžit architekta, který by nám to celé zprojektoval, 
koncem roku 2025 by se měla věc začít realizovat.

Investice čekají i mikovický Slavoj, kde se budou realizovat nové pří-
pojky do areálu, v místě je třeba zabezpečit odpady a vodu tak, aby 
rugbisté měli příznivější podmínky. 

Město připravuje i novou projektovou dokumentaci na rekonstrukci 
střechy MŠ Holuba a dokončení rekonstrukce střechy ZŠ Komenského. 
Probíhají také přípravné práce projektové dokumentace ohledně re-
konstrukce ZŠ Václava Havla – družiny, kuchyně a propojovacího krčku 
kolem tělocvičny. 

PŘIPRAVILA ANDREA JŮNOVÁ

QR: Zhlédněte video rozhovor 
na téma investic roku 2024.

Co je z vašeho pohledu již hotovo? 
K  dnešnímu dni je hotova část demoličních a 
demontážních prací zejména uvnitř objektu. 
Konkrétně bylo realizováno např.   vybourání 
nenosných příček, omítek, podlah, demontáž 
dřevěného stropu a odstranění násypu nad 
klenbami. Při pohledu z náměstí je vidět, že již 
proběhla demolice západní přístavby (kotelna 
objektu). Z  demontážních prací je z  cca 80% 
hotové odstrojení objektu - vybavení pivovaru, 
tzn. ocelové nádrže, násypky, dopravníky, sušicí 
rošty apod.   
 
Na čem se nyní pracuje? 
V  současnosti pracujeme především v prvním 
podzemním podlaží východní části (tj. část bu-
dovy u ulice Žižkovy), kde se provádí podchy-

cení základů a výkopy pro kanalizaci a tech-
nologii budoucího pivovaru. Dále pak probíhá 
částečná demontáž stropů v části sušky (hvoz-
du – tj. část objektu, kde jsou z exteriéru vidět 
ztužující táhla na fasádě). Souběžně s  těmito 
pracemi stálé probíhá demontáž zbývajících 
ocelových konstrukcí a příprava na betonáž 
nových stropů.
 
Probíhá rekonstrukce dle harmonogramu, nebo 
se vyskytly nějaké nepředvídatelné okolnosti 
(případně jaké)?
Ano, jedna nepředvídatelná okolnost, s níž pů-
vodní harmonogram nepočítal, nastala. Po-
drobnějším průzkumem bylo zjištěno, že základy 
pod obvodovými stěnami jsou nedostatečně 
hluboké. Bude tedy nutné provést podbetono-

vání základů do vyhovující hloubky. V této sou-
vislosti řešíme optimalizaci harmonogramu tak, 
aby konečný termín nebyl ohrožen.

Dovolím si přidat dotaz občana, co rezonoval 
na sítích: Proč byly vybourány středové sloupky 
mezi okny?
U některých oken bylo nutné provést vybourá-
ní středového sloupku z důvodu montáže shozu 
na suť a stavebního výtahu. V několika přípa-
dech došlo k porušení sloupku, který pak musel 
být z bezpečnostních důvodů demontován, 
aby nedošlo k jeho svévolnému uvolnění a pá-
du např. na komunikaci. Všechny tyto sloupky 
budou nahrazeny novými.
Děkuji za informace.

AJ

VOX POPULI 

Na dotazy ze sociálních sítí odpovídá Aleš Levý, tiskový mluvčí:

Město uzavřelo smlouvu na projekt obnovy 
saun u plaveckého bazénu, předpokládá se, 
že by ještě letos začala i samotná úprava, ne-
bo třeba až příští rok? Co vše by přibližně mělo 
být součástí nových saun?
Až příští rok. Nejedná se o nové sauny, ale je 
to rekonstrukce sauny stávající (finská sauna 
s  odpočívárnou, sprchovištěm a ochlazova-
cím bazénkem). Sauna byla dříve samostat-
ná, ale nově by měla být připojena k plavec-
kému bazénu.

Jak to vypadá s  rekonstrukcí Jungmannovy 
ulice. Jak dlouho budou ještě práce trvat? Ko-
lik budou stát a co vše bude součástí? Přibude 
už také replika historických hodin?
Rekonstrukce ulice Jungmannovy stálé probí-
há. Plynule tak bylo navázáno na rekonstrukci 
v   ulici Husově, která už skončila. Ulice Jung-
mannova by měla být hotová v  květnu, její 
součástí bude pěší zóna s lavičkami a stromy. 
Historické hodiny jsou už rovněž připraveny, 
ovšem umístěny budou v Husově ulici (na jejím 
začátku směrem od nádraží do centra).

Kdy se předpokládá oficiální otevření cyklo-
stezky do Zákolan, jaké byly celkové nákla-
dy, kolik pokryje dotace? A chystá město 
letos stavbu nebo projektování nějakých dal-
ších cyklostezek?
Dotace na cyklostezku činila cca 17 milionů 
korun, přičemž celková cena je přibližně pět-
atřicet milionů korun. Dokončena by měla být 
do konce února, a následně by měla být zko-
laudována a otevřena. Žádné další cyklostez-
ky letos město neplánuje.   
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V posledních letech jste jistě zaznamena-
li, že odpady, hospodaření s nimi, ale i 

platby za jejich likvidaci jsou často skloňo-
vaná témata ve všech různých médiích. Je to 
dáno platností nového Zákona o odpadech 
541/2020 Sb., který vede k naplňování cílů 
Evropské unie a také úplnému konci skládko-
vání. To vše v důsledku znamená, že se od ro-
ku 2020 každoročně zvyšuje obcím poplatek 
za uložení odpadů na skládku a je na ně kla-
dem větší tlak na procento vytříděnosti od-
padu pod hrozbou sankcí. Pro lepší představu 

uvedeme, že v roce 2022 nás stála likvidace 
všeho komunální odpadu (černé kontejnery, 
koše ve městě, sběrný dvůr, černé skládky) 
v souhrnu cca 21 mil. Kč, separovaný odpad 
(plasty, papír, sklo, kovy, bio) v souhrnu cca 
7 mil. Kč. Na druhé straně odměna městu za 
vytříděnost odpadů a zpětný odběr elektro-
zařízení činila zhruba 3,5 mil. Kč. 

Myslíme si, že pokračovat bez výběru po-
platku by tedy bylo neudržitelné a jsme pro 
jeho zavedení. Nad konkrétní výši probíhá 
stále diskuze v rámci našeho uskupení, ale 

také se dohadujeme nad 
principy výběru. Princi-
piálně bychom byli rádi, 
aby se poplatek týkal lidí 
v produktivním věku, te-
dy opačně, aby o něho byli 
osvobozeni senioři a děti. Naopak bychom 
chtěli, aby se poplatek týkal i osob, které jsou 
na území Kralup dlouhodobě ubytované a ta-
ké zde produkují odpad, ale nemají ve městě 
přihlášeno trvalé bydliště. 

 KRALUPY NOVÁ VLNA

Z avést či nezavést poplatek za odpady, 
toť hamletovská otázka. V Kralupech se 

již několik let poplatek nevybírá. Finanční 
prostředky na likvidaci odpadu se získáva-
ly tehdejším zvýšením daně z nemovitosti. 
Sice se tato daň zvedla,  ale celkově po ode-
čtení poplatku za svoz komunálního odpadu 
domácnosti ušetřily. Proč se znovu začíná 
uvažovat o zavedení poplatku? Nadnárodní 
společnosti, které ovládají skládky odpadu, 
neustále zvyšují ceny za skládkovné. Jejich 
cílem je co nejvyšší zisk.  V letošním roce se 
nařízením vlády zvedá daň z nemovitosti o 
80 %. To znamená, že se zvýší i příjem obce. 

Nejsme jediná obec, která tento poplatek ne-
vybírá. Jinde zase neplatí občané například 
městskou dopravu, nebo mají jiné benefity. 
Zavedením poplatku nejenom že zvýšíme do-
mácnostem výdaje na domácnost, ale nasta-
nou i problémy s neplatiči a znovu budeme 
odpouštět exekuce. V našem městě žije po-
měrně velké množství občanů, kteří nejsou 
nikde přihlášení k pobytu, a  přesto využívají  
služby, které město poskytuje. V jednom bytě 
muže bydlet i 10 osob, které by poplatek ne-
platily. Z těchto důvodů jsme pro zachování 
současného stavu s tím, že u nemovitostí, kte-
ré neslouží k rekreaci a kde není  nikdo trvale 

hlášen, by se mohla daň 
z nemovitosti upravit ko-
eficientem nahoru. V pří-
padě, že současná koalice 
prosadí zavedení poplat-
ku, budeme prosazovat 
nejnižší možnou cenu, a to jen pro aktivně 
výdělečné.  Na závěr bychom chtěli říct, ne-
ukládejme odpady do země, ale snažme se 
produkovat méně a méně odpadu, a pokud 
již odpad vytvoříme,  tak se snažme ho eko-
logicky zlikvidovat.

STANISLAV HEJDUK, 

OPOZIČNÍ ZASTUPITEL, KRALUPSKÁ LEVICE    

O d roku 2014 byl rozhodnutím zastu-
pitelstva města zrušen poplatek za 

odpad, který byl ve výši 500 Kč/obyvatel 
a přinášel do rozpočtu částku ve výši cca 
8 800 000 Kč. Zároveň s tím byl zvýšen ko-
eficient daní z nemovitostí, který přinesl 
navýšení příjmů o 13 000 000 Kč. Celkově 
bylo vybráno na daních po odečtení poplat-
ků 4 200 000 Kč. Náklady na likvidaci odpa-

du v roce 2014 činily po odečtení příspěvku 
od EKO-KOM 13 300 000 Kč. Toto navýšení 
bylo pokryto zvýšeným daní z nemovitos-
tí od podnikatelských subjektů. Občanům 
bylo kompenzováno zrušením poplatku za 
svoz odpadu.

Co se od té doby změnilo? Byl vybudován 
nový sběrný dvůr, došlo k navýšení velkoob-
jemových kontejnerů na separovaný odpad, 

hyde park

Nejsme.
ANO A NEZÁVISLÍ

Osobně nejsem pro zavedení poplatků za likvidaci komunálního odpadu. Podle mého ná-
zoru by to přineslo zbytečnou administrativní zátěž, a to jak s upomínáním „opozdilců“, tak 
s případným vymáháním pohledávek u neplatičů. Systém, kdy je poplatek zahrnut v dani 
z nemovitosti, považuji za vyhovující. Je jen potřeba zajistit jeho správné nastavení pro ob-
čany a firmy.

PETR MAREK, OPOZIČNÍ ZASTUPITEL, ANO A NEZÁVISLÍ

Jste pro zavedení poplatků za likvidaci komunálního 
odpadu od roku 2025? 
V jaké výši?

Separovaný sběr – sváží FCC a. s. – náklady za rok 8 637 000 Kč

Bio odpady - sváží FCC a. s. – náklady za rok 1 101 000 Kč

Komunální odpad - sváží TSM – náklady za rok – skládkovné 8 686 000 Kč

Náklady na zaměstnance, techniku, PHM, sběrný dvůr 12 918 000 Kč

Celkové náklady města 31 342 000 Kč

Příjmy od společnosti EKO-KOM 4 080 000 Kč

Celkem -27 262 000 Kč

Pro lepší orientaci je nejprve je nutné uvést fakta 
o nákladech na sběr veškerého odpadu v Kralupech.

zvýšily se mzdy, nákla-
dy na pohonné hmoty, 
energie. Vešel v platnost 
nový zákon o odpadech 
a hlavně se značně zvýšil 
poplatek za uložení odpa-
du na skládce. Např. cena za separovaný od-
pad a bioodpad činila 3 000 000 Kč, letos již 
9 738 000 Kč, tj. o 6 738 000 Kč více.

Celkově město za sběr všech odpadů včet-
ně provozu sběrového dvora zaplatí v roce 
2024 27 262 000 Kč, tj. pokud budeme do 
pokrytí nákladů započítávat i nadále část-
ku z navýšeného výběru daní, město dotu-
je tuto službu částkou 14 200 000 Kč. Dá 
se předpokládat, že cena skládkovného se 
bude dále zvyšovat, množství odpadu také 
roste, tudíž se dle nového zákona o odpa-
dech dostáváme dříve a do vyšších plateb 
za uložení odpadu než v letech minulých. 
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K ralupy nad Vltavou jsou jedno z mála 
měst v České republice, kde byla platba 

za odpady před lety zrušena. Bohužel, nasta-
la doba, kdy po zvýšení cen energií, zvýšení 
cen za svoz odpadů i ceny za separovaný sběr, 
jdou částky určené městem na likvidaci od-
padu  v rozpočtu každým rokem neúměrně 
nahoru. Domníváme se proto, že je nutné, 
aby občané pomohli městu a opět se  finančně 
začali podílet na svozu odpadu, a tím i na čis-
totě svého města. Při pohledu na přeplněné 

popelnice a kontejnery je zřejmé, že odpadu 
komunálního i separovaného neustále přibý-
vá -  jsou tedy nutné častější svozy, a to přiná-
ší i zvýšené náklady. Přispívá k tomu i mírný 
nárůst počtu obyvatel i lidí ve městě jen byd-
lících, ale k trvalému pobytu nepřihlášených. 
Město investuje finanční prostředky do no-
vých podzemních, či kapacitních kontejnerů, 
které nehyzdí ulice a náměstí, i do úpravy a 
úklidu kontejnerových stání na sídlištích. Zá-
roveň i financuje sběrný dvůr v Technických 

službách města Kralup, 
kam si každý kralupský 
občan může zdarma vy-
vézt nadměrný odpad. 
Pokud k rozhodnutí o za-
vedení poplatku za sběr a 
likvidaci komunálního odpadu dojde, bude 
pak na zastupitelstvu, v jaké výši poplatek 
určí. Maximální částka, kterou určuje zákon, 
je 1 200 Kč za osobu na rok.    

STAN

Pokrytí nákladů je možné pouze snižováním 
investičního rozpočtu města, což není dále 
správné. Dochází tím k omezení potřebných 
investic na opravy komunikací, chodníků, 
majetku města, ale i na další potřebný roz-
voj města.

Z výše uvedeného vyplývá, že zavedení po-
platku je žádoucí, a to v minimální výši 755 
Kč/občan. 

Aby byla platba pro všechny plátce spraved-
livější, je nutné mezi plátce zahrnout i všechny 
vlastníky nemovitostí, kteří byty a domy pro-

najímají občanům, kteří nemají v Kralupech 
trvalé bydlení a produkují odpady. Tím by se 
výsledná částka pro trvale bydlící snížila.

Nebo lze poplatky směřovat rovnou na 
vlastníky všech nemovitostí a ne jednotlivé-
ho občana. ODS

J ak jsme vás informovali v minulém čísle 
měsíčníku, do 11. 2. 2024 můžete za-

žádat o programové dotace na podporu 
zájmových aktivit, celoroční činnosti 
sportovních spolků věnujících se mlá-
deži a celoroční činnosti sportovních 
spolků věnujících se dospělým.

Lze žádat i o individuální podporu pro oblast, 
která nemá zařazení, ale její podpora by mohla 
vést ke zviditelnění a prezentaci města navenek, 
na tyto aktivity je vyčleněno 100 000 Kč.

Dále je možné žádat o individuální finanční 
dotace na sociální služby. Žadatel se drží přede-
psaného schématu žádosti. K žádosti musí do-
ložit pověření k výkonu sociálních služeb, např. 
od krajského úřadu. V rámci své žádosti musí 
uvést, kolik má klientů z města Kralupy n. Vlt.

Zájmové aktivity
Účastníci řízení jsou povinni seznámit se s pro-
gramem a důsledně se jím řídit. Podrobnosti/
návod je zveřejněn na: www.mestokralupy.
cz/mestsky-urad/uredni-deska/11261.

Žadatel o dotaci se musí ještě před podáním 

žádosti zaregistrovat na webových stránkách 
dotací: www.dotace.mestokralupy.cz.

Žádosti o programové dotace se vyplňují 
pouze elektronicky. V případě, že žadatel ne-
disponuje technickými možnostmi a doved-
nostmi pro elektronické podání žádosti bude 
ve stanoveném termínu pro příjem žádostí, 
kontaktovat pověřeného pracovníka pro da-
nou dotační politiku, který s ním žádost vypl-
ní. Administrace žádostí: Lenka Císlerová, ve-
doucí odboru kancelář starosty, tel: 315 739 851,  
e-mail: lenka.cislerova@mestokralupy.cz.

Podpora sportu mládeže
Dotace jsou určeny pro sportovní a tělovýchov-
né spolky neziskového charakteru zapsané ve 
spolkovém rejstříku, věnující se práci s mláde-
ží, se sídlem nebo působností na území města 
Kralupy n. Vlt.

Podrobnosti/návod najdete na: www.mes-
tokralupy.cz/mestsky-urad/uredni-des-
ka/11263.

Žádosti o programové dotace se vyplňují 
pouze elektronicky. Žadatel o dotaci se musí 

před podáním žádosti zaregistrovat na webo-
vých stránkách www.sportovci.mestokra-
lupy.cz. O registraci si zažádá na odboru soci-
álních věcí, školství a kultury městského úřadu 
v Kralupech nad Vltavou na e-mailové adrese: 
marta.valkova@mestokralupy.cz.

Změny oproti loňskému roku:
 dotace se může vztahovat i na materiální 
vybavení pro provozování a výkon sportovní 
činnosti oddílu;
 podpora je určena činnostem jen na úze-
mí ČR.

Podpora sportu dospělých
Dotace jsou určeny na částečnou úhradu ná-
kladů spojených se zabezpečením celoroč-
ní činnosti oddílu na území České republi-
ky. Účastníci řízení jsou povinni se seznámit 
s programem a důsledně se jím řídit. Návod 
a webové stránky pro registraci jsou shodné 
s mládežnickým sportem výše.

Žádosti o programové dotace přijímá 
město Kralupy n. Vlt. ve lhůtě od 22. 1. 2024 
do 11. 2. 2024 včetně.  PŘIPRAVILA AJ

Nemáte-li platný cestovní pas, nebo budete 
potřebovat vyřídit pas i pro své nezletilé 

děti, nenechávejte podání žádosti až do doby 
před letní turistickou sezónou. Vyhnete se tak 
zbytečným frontám na úřadě a ušetříte svůj 
čas. Právě nyní si můžete v rezervačním sys-
tému městského úřadu zajistit termín pro po-
dání žádosti a následné vyzvednutí cestovní-

ho dokladu. S využitím rezervačního systému 
se můžete objednat na vámi preferovaný den 
a hodinu, předejdete tak zbytečnému čekání.

Při cestovatelském plánování zohledně-
te i skutečnost, že některé státy vyžadují pro 
vstup do země platný pas ještě několik měsíců 
po plánovaném návratu z ciziny. Jedná se o stá-
ty mimo Evropskou unii, proto si včas zjistě-

te u zastupitelského úřadu daného státu nebo 
prostřednictvím Ministerstva zahraničních 
věcí ČR, jakou minimální dobu platnosti ces-
tovního pasu daný stát vyžaduje.

Pokud budete cestovat do států Evropské 
unie, můžete jako cestovní doklad použít i ob-
čanský průkaz.

DAGMAR VOLFOVÁ, VEDOUCÍ SPRÁVNÍHO ODBORU

Žádosti o programové dotace jsou v běhu

Plánujete letní dovolenou? Chcete předejít 
frontám? Zařiďte si cestovní pas v předstihu

Náležitosti žádostí o cestovní doklady najdete na webu města: www.mestokralupy.cz
Podmínky pro vstup do jednotlivých zemí najdete na webu Ministerstva zahraničních věcí ČR: www.mzv.cz
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Internetový „Portál občana“ umožňuje online za-
sílání žádostí a pořizování výpisů z veřejných rejstří-
ků, celkově jde o desítky funkcionalit - služeb. Nyní 
jsou všechny „Portálem občana“ nabízené funk-
cionality spojené s našim MěÚ zprovozněny.  

„Ušetříte čas a cestu na úřad“ 
Přes Portál občana lze např. vyřídit 
následující záležitosti:
u žádost o nový řidičský průkaz u žádost o voličský průkaz u vý-
pis bodového hodnocení řidiče u výpis z rejstříku trestů u výpis 
z živnostenského rejstříku u výpis z veřejného rejstříku – obsahuje 
mj. spolkový rejstřík, obchodní rejstřík a rejstřík společenství vlast-
níků jednotek u výpis z registru obyvatel u informace z katastru 
nemovitostí u informace z registru silničních vozidel u informace 
z registru řidičů u zřídit upozornění na blížící se konec platnosti 
dokladů – občanský průkaz, cestovní průkaz a řidičský průkaz u 
přístup k eReceptu u přístup do očkovacího portálu u platební 
bránu MěÚ (umožňující i kontrolu bezdlužnosti vůči městu).   

Nejsnadnější cesta k Portálu - na hlavní webové stránce města je 
viditelně umístěno příslušné tlačítko „Portál obča-
na a platební brána.“ Podmínkou pro použití por-
tálu je mít jeden z druhů tzv. elektronické „identity 
občana,“ nejrozšířenějším je „bankovní identita“ 
a pro část nabízených služeb i datovou schránku.

   KAMIL HAINC, 
TAJEMNÍK MĚÚ

S MěÚ lze komunikovat i přes Portál občana

Podmínkou pro použití Portálu je mít jeden z druhů 
tzv. elektronické „identity občana,“ nejrozšířenějším 
je „bankovní identita,“ a datovou schránku.

„Ušetříte čas a cestu na úřad“
Žádost lze podat z pohodlí domova 
prostřednictvím internetového 
„PORTÁLU OBČANA.“

Možnost podání e-žádosti 
o nový řidičský průkaz

Nejsnadnější cesta k Portálu (pokud nevyužijete výše zobrazený 
QR kód) - na hlavní webové stránce města je viditelně umístěno 
tlačítko „Portál občana a platební brána.“ 

Zde krátké instruktážní video, v případě potřeby 
i podrobnější návod Ministerstva dopravy ČR: 
https://www.mdcr.cz/digitalizace/e-podani

KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

V areálu hasičské zbrojnice v Lutovítově ulici 
se 20. prosince 2023 uskutečnilo slavnost-

ní předání nově pořízeného cisternového vozi-
dla jednotce Sboru dobrovolných hasičů města 
Kralupy nad Vltavou. Akce se konala za účasti 
vedení města a členů místního hasičského sbo-
ru, kteří během krátké doby převzali už druhé 
vozidlo obdobného charakteru.

Nový vůz značky Scania je zařazen v kate-
gorii velkoobjemového hašení. Pyšnit se může 
nadstandardní výbavou z hlediska jednotli-
vých nástrojů, které jsou úzce spjaty s hašením 
plošných požárů. Vozidlo je taktéž vybaveno 
výkonnou nárazníkovou lafetou, ochranou 
chlazení podvozku a ozonovou tryskou na 
horní nástavbě. 

Ještě před vánočními svátky rozšířili svůj 
vozový park i dobrovolní hasiči z Minic, kteří 
na potřebnou obměnu vozidla poukazovali del-
ší dobu. „Naším cílem byla modernizace cis-
teren u obou hasičských jednotek. Cena všech 
tří plánovaných vozidel činí přibližně šesta-
dvacet milionů korun,“ uvedl starosta Libor 
Lesák pro MěÚ TV kanál. 

Pro hasiče je stávající období skutečně vý-
znamné. Nová vozidla jim zcela zásadně pomo-
hou v jejich prospěšné činnosti, což je mimo ji-
né i dobrá zpráva pro občany města. V případě 
SDH Minice se jedná o hasicí vůz Tatra, jehož 
součástí je nadstandardní výbava s čerpadlem

o výkonu 3 000 litrů za minutu, s podvozkem 
kategorie 3 (terénní). 

Těsně před tiskem únorového čísla KZ 
(22. 1. 2024) došlo k předání třetího a posled-
ního hasičského vozu. Jedná se o vůz Scania 
s kabinou pro velké požární družstvo, jenž bude 
sloužit dobrovolným hasičům z Kralup. Auto-
mobil v hodnotě 8,6 mil. korun byl financován 
z rozpočtu města, 2,5 mil. korun činila dotace 
z Ministerstva vnitra ČR a 1 mil. korun šel z pro-
středků Středočeského kraje. „Nový vůz nám 
zajistí spolehlivou techniku a lepší bezpečnostní 
prvky než měl předchozí zastaralý automobil,“ 
dodal Tomáš Měkota, velitel jednotky sboru dob-
rovolných hasičů, při předávání Scanie.

ALEŠ LEVÝ, 

TISKOVÝ MLUVČÍ

Vozový park kralupských dobrovolných 
hasičů byl rozšířen o tři cisternová vozidla
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Jedno  
z nových  
vozidel  
pro hasiče.

Video reportáž  
z předávání prvního vozidla. 

DALŠÍ VŮZ PRO HASIČE 
Členové SDH Kralupy nad 
Vltavou převzali do užívání 
nové hasičské vozidlo, 
které významně zvýší 
akceschopnost jednotky při 
mimořádných událostech.

Na obnově vozového parku se finančně podílely 
také tyto subjekty:
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K arlovarský symfonický orchestr uspo-
řádal druhý ročník celostátní soutěžní 

dirigentské přehlídky. Zúčastnilo se jí jedna-
dvacet dirigentských talentů, kteří se utka-
li o možnost dirigovat abonentní koncert v 
příští sezóně či blok kolonádních koncertů 
již v letošním roce. Hlavní cenu získal vítěz 
kategorie dirigentů do třiceti pěti let věku Jan 
Sedláček, který je od sezóny 2022/23 dirigen-
tem Komorního orchestru Dvořákova kraje, 
kde dříve působil jako asistent dirigenta. Sed-
láček současně studuje hru na violoncello na 
Pražské konzervatoři u Tomáše Strašila a je 
posluchačem katedry dirigování ve třídě prof. 
Leoše Svárovského na Akademii múzických 

umění v Praze. Druhou cenu, tedy dirigování 
řady kolonádních koncertů převzala dvojice 
vítězů kategorie určené studentům dirigo-
vání, Igor Karpilovskij a Jáchym Svoboda. 
Vznik tohoto projektu inicioval v loňském roce 
šéfdirigent Karlovarských symfoniků Ondřej 
Vrabec, který vítězům poskytuje svoji asisten-
ci i konzultace. 

Převzato z: www.klasikaplus.cz
Město Kralupy děkuje Janu Sedláč-

kovi za skvělou reprezentaci, gratuluje 
mu k úspěchu.

Další Zpravodaj přinese odkaz na video roz-
hovor k tématu.

Jan Sedláček vyhrál dirigentskou 
soutěž karlovarských symfoniků

K aždý obyvatel Kralupska bezesporu někdy 
navštívil nádhernou Dvořákovu stezku 

klikatící se podél řeky mezi městy Kralupy nad 
Vltavou a Nelahozevsí. Pro mnoho z nás to je 
jedna z nejkrásnějších procházek, které náš 
region nabízí. Věděli jste však, že v polovině 
20. století byly takové stezky dvě?

Jedna dole u Vltavy (současná Dvořákovka), 
druhá vysoko na skalách. Ta propojovala bý-
valý nelahozevský zámecký park s Lobečskou 
skálou v Kralupech. Čas ji však nešetřil. Pokud 
bychom chtěli dnes vyrazit po její trase, museli 
bychom překonat hluboké rokle, husté porosty 
a dokonce i jednu černou skládku. Tak to však 
zůstat nemusí!

Proto jsme se rozhodli, že jako občané Kra-
lup, Nelahozevsi a celého regionu bychom 
mohli spojit síly a stezce navrátit její zašlou 
krásu. Nejen že tak obnovíme dílo našich před-
ků, ale pro sebe a budoucí generace otevře-
me zapomenutá, avšak nádherná místa v naší 
krajině. Díky této stezce také vznikne okruh 
propojující Kralupy a Nelahozeves, na který 
do budoucna můžeme navázat s rozšiřováním 
cestní sítě pro všechny vášnivé turisty, pro-
cházkáře a běžce našeho regionu.

Nebude to ale snadné a sami to rozhodně 
nedokážeme. My však víme, že spojí-li se lás-
ka k přírodě a pracovití lidé, dějí se zázraky! 
Vyzýváme tedy každého Kralupáka, aby se k 
nám připojil a podílel se na vzniku Horní Dvo-
řákovy stezky - bude se hodit každá volná ruka. 
Sejdeme se koncem března a společnými silami 
se vrhneme na úpravy terénu, prořezání nále-
tů, úklid odpadků, stavbu lávek… a na konci 
toho všeho se projdeme po zbrusu nové stezce 
až k nelahozevskému zámeckému parku. Po-
znamenjte si tedy víkendy 16.-17. 3. a 23.-24. 
3., kdy se vrhneme na realizaci.

Pokud se o projektu chcete dozvědět více, 
diskutovat o jeho podobě a časem se třeba 
připojit do týmu dobrovolníků, srdečně vás 
zveme na veřejná setkání v Kralupech nebo 
Nelahozevsi. 

RADIM SITAŘ

Zhlédněte 
reportáž 

o průběhu 
Tříkrálové sbírky.

Znovuzrození 
Horní Dvořákovy stezky

FO
TO

: W
W

W
.K

LA
SI

K
AP

LU
S.

C
Z

VÍCE INFORMACÍ  
NA WEBU: https://horni-

dvorakova-stezka.
webnode.cz/pripoj-se/

CO SI MYSLÍ 
STANISLAV HEJDUK, dlouholetý 
zastupitel města, aktuálně v opozici 
za Kralupskou levici, o aktuálním 
dění (poliklinice na prodej, dopravě 
a obchvatu, sportu ve městě, hřišti 
V Olších a dalších investicích či 
developerských 
projektech).
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A lexandr Kerst (Kerszt) byl herec a dabér 
českému divákovi známý především z le-

gendárního seriálu Derrick (západoněmec-
kého kriminálního seriálu vyrobeného te-
levizními stanicemi ZDF, ORF a SRG mezi 
lety 1974 a 1998. V hlavných rolích vyšetřova-
telů oddělení vražd mnichovské kriminální po-
licie účinkovali Horst Tappert jako vrchní in-
spektor Stephan Derrick a Fritz Wepper jako 
inspektor Harry Klein.)

Původ
Kerst se narodil 23. února 1924 v č. p. 124 v 
Kralupech nad Vltavou jako syn bankéře. 
Otec Bedřich Kerszt totiž působil jako ban-
kovní ředitel  v Mariánských Lázních, dědeček 
pocházel z Uher a babička z Vídně. Kerstova 
matka byla zase původem z Ústí nad Labem, 
jeho dědeček (Jan Priebsch) byl ředitelem 
tehdejší chemické továrny v Kralupech. 

Život
Kerst absolvoval střední školu v roce 1942, jeho 
kariérním plánům zpočátku bránila válka, po je-
jím skončení a po vojenské službě v roce 1946 za-
čal mladý Alexander studovat germanistiku a di-
vadelní vědu ve Vídni. Zároveň se vyučil hercem 
na renomovaném „Semináři Maxe Reinhardta“, 
mimo jiné také u Freda Liewehra (1909-1993). 
Své první menší role dostal novopečený herec 
ve vídeňském „Volkstheater“ a v „Burgtheater“. 
Během této doby se živil také jako řečník a re-
portér rakouského rozhlasu.

V roce 1954 byl Alexander Kerst najat do 
Kasselu a další angažmá ho během následu-
jících dvou let zavedlo do Wuppertalu, Ber-
lína, Mnichova a Hamburku. Rychle se stal 

významným charakterním hercem, v letech 
1956 až 1962 byl na jevišti Münchner Kam-
merspiele a hostoval mimo jiné i na Salzbur-
ském festivalu.

Kariéra
Kerst přišel k filmu na počátku 50. let, na 
plátně debutoval malou rolí ve filmu „Dobro-
družství ve Vídni“ (1952). Následovaly role ve 
filmech jako „Dawn“, „Die Toteninsel“ či „Such-
kind 312“. Zahrál si také v melodramatu, váleč-
ném dramatu či v protiválečném filmu. Až do 
konce 60. let hrál role v úspěšných filmových 
produkcích jako např. „Maigret a jeho největší 
případ“ (1966) s Heinzem Rühmannem nebo ve 
filmu „48 Hours to Acapulco“. Mezi jeho poz-
dější díla pro kina patří inscenace „Proč nám 
UFO kradou salát“ (1980).

 Všestranný herec dosáhl obrovské popu-
larity a trvalého obsazování v ambiciózních 
literárních adaptacích, kriminálních romá-
nech a komediích prostřednictvím televize. 
Mimo jiné se představil jako markýz ve fil-
mu „Marquise of Arcis“, nebo v díle „Ideální 
manžel“ (1966) podle stejnojmenné komedie 
Oscara Wilda. 

Kromě opakovaných vystoupení v populár-
ních krimiseriálech jako „Stahlnetz“, „Krimi-
nální muzeum“, „Derrick“, „Der Alte“, byl tento 
nápadný herec k vidění například jako plukovník 
Green ve vícedílném seriálu „Das Messer“ (1971). 

Později se Alexander Kerst objevil na plátně 
jako John Hanks ve filmové adaptaci Rosa-
munde Pilcher „Vítr nad řekou“ (2001) a v tří-
dílném seriálu „The Patriarcha“ (2005). Poté si 
znovu zahrál po boku Iris Berben a Matthiase 
Habicha v mnoha cenami ověnčeném dramatu 
„Stříbrná svatba“.

Kromě toho Alexander Kerst pracoval pro 
rozhlasové hry a dabing, svůj charakteri-
stický hlas propůjčil Martinu Landauovi, Ro-
bertu Mitchumovi, Yvesi Montandovi a Fer-
nandu Rey.

Věnoval se také divadlu, zůstal mu věrný 
ještě několik let před svou smrtí. Diváky také 
nadchl v komedii Esther Vilar „Cestování s la-
dy Astor“, kde si zahrál George Bernarda Sha-
wa po boku skvělé herečky Marie Beckerové, 
jedné z ikon německy mluvících scén. Spolu 
s Marií Becker zazářil také v „Everyman“ na 
festivalu v Curychu v létě 2002. 

Herec s nezaměnitelným hlasem pořádal 
také recitační večery a jiná literární se-
tkání.

Sympatický a uznávaný charakterní herec 

Alexander Kerst, známý z detektivky 
Derrick, se narodil před 100 lety u nás! 

Momentka  
ze seriálu Derrick.
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J eden kilometr severně od městské části Lo-
beček leží dvůr s názvem Strachov, který 

je pozůstatkem vesnice zaniklé ve třicetileté 
válce. Břehu Vltavy se v těchto místech říká  
„U pěti bratří“. Víte, proč? 

Podle pověsti sem v době vpádu Švédů za 
třicetileté války utekla ze vsi Strachov matka 
se svými pěti syny. Po skončení války v roce 
1648 se vrátila domů a v místě, které bylo dří-
ve ostrovem, vysázela pět dubů, pro každého 
syna jeden. 

Podle jiné verze legendy nechala duby vysá-
zet hraběnka z nelahozeveského zámku, který 
leží na protějším břehu. „Pověst o prosté matce 
má však o mnoho reálnější základ, obvod dubů 
kolem pěti metrů odpovídá stáří 350 let, což 
je i odhad stáří stromů podle pana Grulicha, 
soudního znalce v oboru“, podotkl Mgr. Jan 
Kobera, vedoucí odboru životního prostředí 
MěÚ v Kralupech. Ještě před vznikem okolní-
ho hospodářského dubového lesa byly stromy 
(v roce 1970) prohlášeny za chráněné.

Tip na procházku
Pokud byste v hustém dubovém lese chtěli najít 
právě těch pět památných dubů (z většiny po-
zůstatků), je lepší se k nim vydat v zimě, kdy 
jsou stromy holé. Duby jsou od sebe vzdálené 
přibližně sto metrů. První z nich (jeho mohut-

ný pařez - dub musel být poražen) najdete na 
samotném začátku dubového háje u tenisových 
kurtů. Ostatní jsou roztroušené dál a je nutné 
je trochu hledat. Malá nápověda - další z dubů 
najdete u cesty, která prochází na okraji lesa, 
nejsilnější dva pak v těsné blízkosti Vltavy.

Koloběh života je neúprosný...
Na podzim roku 2023 padl čtvrtý z pěti „bra-
tří“, dub letní, který měl obvod 5,5 m, byl ze 
všech nejmohutnější. Odbor životního pro-
středí z něj postupně ke konci jeho života od-
straňoval uschlé větve, vzhledem k pobytové 
louce pod ním. Jeho život přes veškerou péči 
dendrologů nedávno skončil.  „Kmen se v místě 
nechá tlít, ničemu tam nevadí, časem se rozlo-
ží, na nikoho už nespadne, je stabilní. Brouci 
a mikroorganismy to ocení, kmen poslouží 
dalšímu životu,“ dodal Jan Kobera, který má 
tuto agendu v gesci. Poslední mohykán dosud 
stojí na území lesa, pobyt pod ním je na vlast-
ní nebezpečí.

Legenda žije dál...
V roce 2005, když dospěl život prvního z pěti 
stromových bratří ke svému konci, se odbor 
životního prostředí dohodl, že zasadí pět no-
vých stromů na počest dávné legendy, rovněž 
dubů letních. „Obětavá zaměstnankyně odbo-

ru je tam jezdila zalévat. Jeden z nich už však 
v místě není, v průběhu času uhynul, někdo 
ho pravděpodobně poškodil autem, zlomil se. 
Zbyly tedy jen čtyři, jeden se vyklání za svět-
lem, jelikož roste ve stínu vzrostlého lesa,“ do-
dal Jan Kobera. 

A kde tyto mladé stromy najdete? Nacháze-
jí se poblíž těch původních, směrem k parku  
4 ročních období, na louce náhradní výsadby. 
V současné době MěÚ uvažuje o vysaze-
ní pátého chybějícího. 

PŘIPRAVILA ANDREA JŮNOVÁ

Alexander Kerst zemřel po dlouhé nemoci ve 
věku 86 let 9. prosince 2010 v Mnichově. 

V „Süddeutsche Zeitung“ psali o Kerstovi jako 
o muži s „výraznou tváří a vrzavým hlasem“, 
také „velkou všestranností“ postavy, která by-
la „po desetiletí jedním z nejvyhledávanějších 
herců v německé televizní scéně“. V nekrologu 
„Tagesschau“ byl televizní průkopník Alexan-
der Kerst popsán jako „důstojník a gentleman“. 
A der Spiegel o něm napsal: „Seniorské charisma 
v kombinaci s aurou jemné melancholie před-
určilo vysokého herce, který se narodil v Če-
chách, pro obor, který nevymírá: obor význač-
ných gentlemanů s minulostí.“

 ANDREA JŮNOVÁ

RODINA
Alexander Kerst byl bratrancem 
rakouského barytonisty Paula 
Wolfruma (1943–1990). První Kerstova 
manželka byla Susanne Korda, herečka 
a produkční známá z filmů Das mittlere 
Fenster (1959), Geisterkomödie (1962) 
a Útěk do Berlína (1961). Po rozvodu 
se Kerst oženil podruhé s Ingrid Saleike, 
třetí v pořadí byla bývalá letuška. 
Jedno z hercových dětí (syn Daniel 
Kerszt) je známý díky filmům Derrick 
(1974), Der Alte (1977) a Aktenzeichen 
XY… ungelöst! (1967). Vnuk (Constantin 
Kerszt) se úspěšně věnuje fotbalu. 

Další z „pěti bratrů“ padl...
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Poslední mohykán.

Jeden  
z pěti nově 

vysazených.

 Čtvrtý padlý.
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V ážení spoluobčané, vážení Kralupáci,
po historickém sportovním úspěchu 

v březnu loňského roku v podobě vítězství 
našeho A-týmu ve středočeské krajské lize 
a následném triumfu nad ústeckými mistry 
z Bíliny v kvalifikaci o druhou ligu, jsme se 
před hokejovou sezónou 2023/24 rozhodli vy-
užít nemalé příležitosti vrátit do Kralup třetí 
nejvyšší soutěž. A to jak za účelem reprezen-
tace města na celostátní úrovni v lize, která 
získává stále větší prestiž a sledovanost, tak 
za účelem poskytnutí naší mládeži možnosti 
hokejového růstu v kvalitní mužské soutěži 
přímo prostřednictvím našeho klubu, aby do-
růstající hráči nemuseli odcházet „za lepším“ 
do klubů jiných.

Hned v první sezóně po návratu na druholi-
gové ledy jsme zároveň nechtěli hrát takříkajíc 
„druhé housle“ a stanovili jsme si tak jasný cíl 
pohybovat se kolem středu tabulky a v závěru 
sezóny postoupit do vyřazovacích bojů o titul, 
neboli play-off. Podle toho jsme také v letním 
období přistupovali ke stavbě našeho součas-
ného druholigového kádru.

Vstup do sezóny se nám pak povedl nad oče-
kávání. Hned v prvním kole jsme zaskočili fa-
vorizovaný Most vítězstvím 4:3 v prodloužení, 
ke kterému hattrickem pomohl jeden ze strůjců 
loňského vítězství v kraji Pavel Husarik. Ná-
sledoval bod získaný v prodloužení proti Vrch-
labí a září jsme zakončili tříbodovým ziskem 
na ledě Písku.

Úspěchy jsme ale pokračovali i v následném 
měsíci říjnu, v němž jsme například přesvěd-
čivě 7:4 porazili Hronov, či jsme zvítězili 5:3 v 
hale ještě nedávno prvoligového Ústí nad La-
bem. Jedno z nejlepších říjnových utkání jsme 
ovšem sehráli na ledě jednoho z hlavních as-
pirantů na postup do první ligy Tábora, který 
třicetikolovou první fázi základní části zakon-
čil na druhém místě patnáctičlenné tabulky. 
Náš tým zde po vyrovnané bitvě proti mužstvu 
s nejlepším brankářem ligy dotáhl zápas za 
stavu 2:2 až do samostatných nájezdů, v nichž 
nakonec zvítězila zkušenost na straně domá-
cích hráčů. V tehdejším 7. ligovém kole jsme se 
ovšem stali vůbec prvním týmem, který pro-
ti do té doby stoprocentnímu Táboru dokázal 
bodovat, přičemž k tomuto počinu přispěli bo-
dem i čtyři členové loňského krajského kádru 
Tomáš Soukup, Ondřej Hampl, Jonáš Marek a 
Pavel Husarik. Zapomenout pak nesmíme i na 
spolehlivý výkon brankáře Luboše Novotného. 
I díky tomuto úspěchu se náš tým po odehra-
né třetině první fáze základní části pohyboval 
v horní polovině tabulky. 

Jak už to ovšem v hokeji a sportu obecně 
bývá, úspěšné období jednou za čas vystřídá 

období neúspěchu, což náš tým pocítil v ná-
sledujícím měsíci. Listopad nám nadělil těž-
ký los s favority z Letňan, Příbrami, Děčína 
či Mostu, s nimiž jsme sehráli vyrovnaná a 
kvalitní utkání, ovšem k bodovému zisku nám 
vždy chybělo vstřelit o jeden gól navíc. Bo-
dovat se nám tak podařilo jen s Benátkami 
a Pískem, jinak naše mužstvo prožilo sed-
mizápasovou sérii porážek, z nich šest jsme 
mnohdy smolně utrpěli nejtěsnějším mož-
ným způsobem. 

Smolný listopad jsme ovšem dokázali překo-
nat a po vítězství nad Řisuty, pražskou Kobrou, 
favorizovanými Letňany a velice přesvědčivě 
6:3 na ledě Benátek nad Jizerou jsme první fá-
zi základní části zakončili 4 body od postupu 
do vyřazovacích bojů. O ten nyní budeme bo-
jovat v tzv. nadstavbě, v rámci které se v sed-
mičlenné skupině utkáme o celkem dvě po-
stupová místa.

Celkově vzato jsme s dosavadní prezenta-
cí našeho A-týmu ve druhé lize spokojeni. 
Mužstvo několikrát prokázalo, že je schop-
né hrát vyrovnané zápasy s nejlepšími týmy 
ligy, s nimiž mnohými dokázalo vybojovat 
cenné body do tabulky. Divákům se zároveň 
snažíme prezentovat atraktivním ofenzivním 
hokejem, za kterým se budou na zimní sta-
dion rádi vracet zpátky a jsme potěšeni, že od 
mnohých získáváme zpětné vazby potvrzují-
cí, že se nám to daří. Významným hodnoce-
ním je pak pro nás i zpětná vazba přímo od 
našich soupeřů, kteří nás vnímají jako velice 
nepříjemného oponenta a mnozí uznali, že se 
v soutěži zdaleka neprezentujeme jako ligo-
vý nováček, který by byl jen do počtu, ale je 
s námi potřeba počítat.

Závěrem bychom rádi poděkovali jak na-
šim fanouškům, tak i partnerům, především 
pak tomu nejvýznamnějšímu, Městu Kralupy 
nad Vltavou, za podporu tolik potřebnou k to-
mu, abychom na této úrovni naše město vůbec 
mohli reprezentovat. 

Děkujeme!
DAVID PALÁN

Jak si vedeme 
ve druhé lize?

Rozhovor s Martinem Příhodou, trenérem 
HK Kralupy nad Vltavou, před začátkem 
nadstavbové části 2. hokejové ligy.

Další elektromobil 

pro DPS

Dům s pečovatelskou 
službou se těší z dalšího 
elektromobilu, bude 
sloužit pracovnicím 
v terénu, aby rychleji a 
efektivněji obsloužily 
své klienty.
Náklady na jeho pořízení pokryla z valné většiny 
dotace, konkrétně částkou více než 873 000 Kč 
z celkové pořizovací ceny 1 057 000. 

Kterak pokračují práce 

v centru města? 

Společně s Jindřichem 
Karvánkem (odbor 
realizace investic MěÚ) 
jsme se zastavili  
v Jungmannově ulici, 
kde nyní  probíhá  
celková rekonstrukce, a to v rámci 4. etapy 
obnovy centra města.

Požár ubytovny

Ve středu 10. 
ledna odpoledne 
přijala tísňová 
linka Hasičského 
záchranného sboru 
Středočeského kraje 
oznámení o požáru 
ubytovny v Kralupech 
nad Vltavou. Hned na místě bylo ošetřeno 
přibližně 25 osob, žádná z těchto osob nebyla 
ohrožena na životě.

Vyjádření pana starosty 
k fámám na sociálních 
sítích

Jak město reaguje na 
předpokládaný nárůst 
obyvatelstva? 

Nový ředitel muzea

Jaké jsou vize nového 
ředitele Městského 
muzea v Kralupech 
Jindřicha Havlíka?

Anketa: autobusový 
terminál

Zeptali jsme se 
cestujících i náhodných 
kolemjdoucích, jak se 
jim líbí nový autobusový 
terminál.

Připojte se ke sledování zpráv prostřednictvím 
Munipolis

Bydlíte, pracujete nebo 
se zajímáte o dění ve 
městě? Zaregistrujte 
se do Munipolis a 
dostávejte důležité 
informace z našeho 
města formou SMS, 
e-mailů nebo zpráv 
do aplikace. Služba MUNIPOLIS je pro občany 
zdarma!
Navštivte náš online profil: mestokralupy.
munipolis.cz/
Registrace zde: www.munipolis.cz/prihlaseni 
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Fejeton: 

Volný víkend, příroda volá! Sedět 
doma by byl hřích, je třeba pro-

táhnout kosti, nadýchat se čerstvé-
ho horského vánku. Házím věci do 
auta: termosku s  čajem, svačinu 
pro případ zavřených občerstvo-
ven, pořádné rukavice a  turistic-
ké hole, je třeba si srovnat záda… 

Jsme na místě, tentokrát v Kruš-
ných horách, ty nejsou tak daleko. 
Vyrážíme směr Cínovec… To ti-
cho! Krajině tu vládne paní zima. 
Po cestě kluziště, na běžky by to 
fakt nešlo, ani na „kame-
ňačky“. Po oblevě voda 
zmrzla v  nesouvislé tva-
ry, jsou dobře patrné 
vzorky podrážek lidí 
i stopy zvířat. Místy 
si všímám obřích 
tlap: “Asi nějaký 
přerostlý pes?” 
říkám si… Toulá-
me se s  rodinou 
zasněženou kra-
jinou, slunce nás 
hladí svými let-
mými doteky… Míjíme posed. 
Nikde nikdo, jen my a  příroda. 
Sakra, zase se mi jedna z holí zkrá-
tila, tak to dávám (s  nechutí) do 
pořádku. Vycházíme z  lesíku k plani-
ně, jen co doměřím, že mám hole stej-
ně vysoké, zvedám oči a vidím… VLKA! 

„Koukejte, než uteče...“ „Že to je vlk? Ta stav-
ba těla! Ta velikost.” Stáli jsme v němém úžasu, 
pozorovali to krásné a mohutné zvíře, na první 
pohled odlišné od psa, jak kopíruje horizont… 
Nikdy dříve jsme neměli tu čest, jen v  ZOO, 
a tam byli jaksi zakrslí :). Kochali jsme se tím ma-
jestátným samotářem, ovšem jen do chvíle, 
než se na nás šelma začala upřeně dívat. 

Trochu jsem znejistěla, říkám manželovi: 
„Asi nemáme v  batohu pepřák, že?“ „Ne.“ 
Co s ním taky ve dne v lese? „Mám hole, když 

bude nejhůř…“ „Na, vem si jednu.“ Vlk neztrá-
cel čas, začal větřit. Rozběhl s k nám… „Ne, 
to ne…“ „Musíme se dostat na posed.“ Cou-

váme, monitorujeme, jak daleko od nás je. 
Adrenalin stoupá, už to není hezký záži-

tek. Máme ho tak na 40 metrů. 
Chráníme dceru, ustupujeme k po-

sedu. Ale pořád jsme ve střehu a při-
praveni odrazit případný útok… Uf, 
jsme u  žebříku. Lezeme nahoru. „Je 
zamčený!“ Tak sedíme aspoň na nej-
vyšších špriclích… Krve by se ve mně 
nedořezal… Prosím toho tam nahoře, 
ať nedojde ke střetu, bylo by to kdo 
z  koho a  ty tesáky si umím představit 

až moc reálně. Na druhou stranu by-
chom mu nechtěli ublížit, je to přece 
jenom víc jeho domov než náš… 

Sedíme na žebříku a čekáme, rozhlí-
žíme se, posloucháme… Po 10 minu-
tách lezeme dolů, když nepřišel do 

teď, tak snad už vůbec. Dali jsme se 
na ústup směr auto a domů, bylo 
po náladě, už by to nebyla pro-
cházka s poklidným rozjímáním :).

Tak snad příště, třeba o  jarňá-
kách, pepřák raději s sebou ;). 

Pár rad na závěr pro rande 
s vlkem: Neutíkat, vypadali 
byste jako kořist, a stejně bys-

te neutekli (vlk běží 60 km v hodině, 
kdo z vás to dokáže? :)) Nedívat se 

mu do očí, šelma to považuje za hroz-
bu. Neotáčet se k  němu zády, sna-
žit se neupadnout (byla by to výzva 

k útoku), snažit se být větší – bundu nad hla-
vu, nebo turistické hole… Zastrašit ho hřmot-
ným křikem, sněhovou koulí. A pokud možno 
nepropadnout totální panice ;).

A pro další zvědavé: 
Ne, fakt to nebyl pes, přísahám. 
A  ne, opravdu nemám fotku, tak nějak 

jsem měla jiné starosti. Jsem holka z vesnice, 
mám zdravý selský rozum :).

ANDREA JŮNOVÁ

Reakce na časté dotazy čtenářů fejetonů: 
Všechny dosud zveřejněné příběhy se zakládají na pravdě, prožité situaci, není to fikce, ani nijak přibarveno :).

Milí přátelé a podporovatelé,
děkujeme za Vaši podporu a 
účast na akcích komunitního 
centra Mosty. Od zahájení na-
ší činnosti v červenci 2023 jsme 
se spolu setkali na již sedmi po-
sezeních u kávy s doprovodným 
programem, dvou cestopisných 
přednáškách, třech počteníč-
kách s dětským oddělením Měst-
ské knihovny Kralupy, setkání 
pěstounů, keramickém a šicím 
workshopu. I přes velkou ne-
přízeň počasí jsme spolu uspali 

broučky, dále zdobili perníčky  
i degustovali víno a bavili se spo-
lu při večerech s živou hudbou. 
Z každého nového i opakovaného 
setkání máme obrovskou radost. 
Těší nás a k další práci povzbu-
zuje Váš zájem. Těšíme se opět na 
viděnou v novém roce 2024.

 Tým komunitního centra Mos-
ty pod záštitou Charity Kralupy 
nad Vltavou a MAS Kralupsko

 ING. MARCELA MARHANOVÁ, 

PR, FUNDRAISING, 

VEDOUCÍ DĚTSKÉ SKUPINY DOBROMYSL

Vážení, 
alespoň touto formou bych rád po-
děkoval POLICII ČR za záchranu 
mojí matky paní Z. K., roč. 37, z  
Kralup. Byli jsme po letech na pár 
dní na dovolené na Liberecku. Při 
bežné denní telefonické komunikaci 
se nám dne 8. 1. v podvečer nepoz-
dávalo, že mamka nebere telefon.

Přes 158 jsme kontakovali stát-
ní policii. Události nabraly rychlý 
spád. Musím uznat, že jsem byl 
překvapen rychlostí řešení. Ko-
munikace s Vaším kolegou byla 

naprosto profesionální - včetně 
vylomení zámku, zamčení bytu, 
předání klíčů.

Ještě mne uklidňoval, ať již ni-
kam nejezdím, že byla předána 
do péče RZ a vezou ji do Slaného.

Samozřejmě jsem o půlnoci do-
razil, ale v klidu, do svého místa 
bydliště.

Mamku jsem druhý den navští-
víl a je nyní v péči odborníků.

Ještě jednou děkuji.
S pozdravem

R. K. 

poděkování�

     Máme holé ruce 
hole v 



16 KINO



17KD VLTAVA



18 KULTURA

Město Kralupy nad Vltavou vy-
hlašuje na památku básníka 

Jaroslava Seiferta autorskou literár-
ní soutěž v  rámci 29. ročníku festi-
valu poezie a přednesu Seifertovy 
Kralupy.

Literární soutěž je určená všem 
občanům ČR bez omezení věku 
a  probíhá ve dvou kategoriích, 
a  to: 14 až 18 let (dovršených do 
20.  6. soutěžního roku) a  nad 18 
let bez omezení. Do soutěže lze 
přihlásit jednotlivé básně i  cykly. 
Podmínkou je zaslat maximálně 
200 původních, dosud nepubli-
kovaných, česky psaných veršů, 
elektronicky nebo vytištěných ve 
čtyřech exemplářích. Jedna z bás-
ní musí mít formu sonetu. Soutěž je 
anonymní, a  proto práce nesmí 
být podepsány ani jinak označeny.

Práce zasílané poštou budou ob-
sahovat: jeden neoznačený exem-

plář v neporušené, zalepené obál-
ce se jménem, příjmením, věkem 
a  bydlištěm. V  elektronických ver-
zích budou údaje vypsány v těle e-
-mailu, nikoli v přiložených básních, 
které budou ve formátu doc nebo 
.pdf. Zaslané práce se nevracejí.

Uzávěrka je 20. 6. 2024.
Vítězné práce vybrané porotou 

budou odměněny. Vyhlášení vý-
sledků proběhne v rámci Festivalu 
poezie a přednesu „Seifertovy Kra-
lupy 2024“ dne 21. září 2024.

Práce označené,Seifertovy Kra-
lupy“ zasílejte na adresu: Kulturní 
a  společenské středisko v  Kralu-
pech nad Vltavou, k  rukám Jitky 
Košťálové, nám. J. Seiferta 706, 278 
01 Kralupy nad Vltavou. Elektronic-
ky na: seifertovykralupy@mesto-
kralupy.cz. V případě dotazů kon-
taktujte Jitku Košťálovou na tel. č. 
734 695 011.

SEIFERTOVY KRALUPY 2024:
vyhlášení autorské literární soutěže
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D ožije-li se člověk vysokého 
věku, stráví zhruba 230 000 

hodin spánkem, asi 30 000 hodin 
jídlem a necelých 60 000 hodin 
mu zabere sledování televize. Tak 
proč nevěnovat 2 hodiny tomu, 
abychom prozkoumali základní 
otázky našeho života?

Rádi bychom vás pozvali na 
přátelský rozhovor u dobré veče-
ře. Proč tady jsem? Má můj život 
nějaký hlubší smysl? Je nad námi 
někdo, komu na mně záleží? Vážně 
mne zná? Opravdu ho zajímám? 
Jak to víte? 

Přijďte se pobavit o těchto té-
matech, říci, jak to vidíte vy, vy-
slechnout druhé a udělat si vlast-
ní názor. Kdy? V sobotu 2. března 
od 18 hodin. Kde? V Hotelu Sport, 

U Cukrovaru 1086, Kralupy. Jíd-
lo hradí pořadatelé, avšak počet 
míst je omezen – prosím rezervuj-
te si místo na tel. 774 893 565 (J. 
Košťál). 

Pro ty, kteří budou mít zájem, 
navážeme sérií setkání tzv. Kur-
zem Alfa (www.kurzyalfa.cz).

Těšíme se na vás!
JIŘÍ KOŠŤÁL A RADISLAV NOVOTNÝ, 

KAZATEL CÍRKVE BRATRSKÉ 

Zveme Kralupy na večeři

ROZHOVOR s Petrem Markem

San Diego je krásné, ale doma jsem 
v Kralupech. 
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Paní Moudrá, jak dlouho se věnujete 
malování?
Začala jsem v mládí jako školou povinná, když 
mi byla dlouhá chvíle. A vydrželo mi to dodnes. 
Maluji každý den. 

Co používáte jako médium?
Nejvíc mi vyhovují tempery a malba na sololi-
tové desky, dříve jsem zkoušela i perokresbu, 
pastel. Udělala jsem i několik portrétů. 

Co vám malování dává?
Velkou potěchu, hřeje mě to u srdce, hlavně 
v případě, kdy se někomu moje obrazy líbí… 

Jaké své dílo považujete za to 
nejpovedenější?
Mě vždy potěší, když se mi nějaký obraz povede 
dle mých představ. Nemám žádný nejoblíbe-
nější. To musí zhodnotit jiní. 

Kde berete inspiraci pro svoji tvorbu?
Hlavně z televize, když mě nějaký přírodní zá-
běr zaujme, rychle si udělám skicu, než výjev 
zapomenu. Také od dcery, žije na Novém Zé-
landu, posílá mi krásné pohlednice tamější pří-
rody. Někdy si dělám náčrtky přímo v přírodě, 
jindy mě políbí múza skrze fotku v časopise. 

Můžeme ve vašich obrazech spatřit 
i některý motiv z Kralup?
Ano, inspirovaly mě lobečské tůňky, které jsem 
na několika obrazech zachytila, také pohled 
přes řeku od loděnice. Budovy a města jako 
taková nemaluji vůbec, to mě nechává chlad-
nou. Preferuji krajinu, vodopády a podobné 
krásné záležitosti.

Kolik jste za svůj život namalovala 
obrazů?
Zhruba 150, hodně jsem jich už také rozdala… 
Na výstavách jich mívám kolem stovky. 

Kde se mohli zájemci s vašimi díly setkat?
V září a říjnu uplynulého roku jsem vystavovala 
ve Veltrusech (pozn. red.: „Malování s radostí“, 
v KZ byla uvedena pozvánka). Před pár lety 
jsem měla obrazy i v KD Vltava, tam mi však 
úspěšné rozjetou výstavu přerušila covidová 
opatření, ráda bych se do našeho města v bu-
doucnu se svými obrazy ještě vrátila a ukáza-
la je všem místním zájemcům bez omezení… 

V jaké cenové relaci se pohybují vaše 
obrazy, jsou-li na prodej? 
Prodávám je za cenu nákladů na materiál (bar-
vy, štětce a sololitové desky), dle velikosti se 
cena pohybuje mezi 400 a 500 korunami.

Lobečské tůňky inspirovaly 
místní tvůrkyni k malování
■ Přestože ji v dobách komunismu nevzali na Akademii výtvarných 
umění v Praze, nenechala se znechutit a šla si za svým snem. 
Pro radost svoji i lidí okolo maluje celý život. Její obrazy působí 
uklidňujícím dojmem, mají velmi pozitivní energii. Čiší z nich 
autorčina velká láska k přírodě. Seznamte se s Annou Moudrou, 
věčnou optimistkou, které byste věk rozhodně nehádali…

Anna Moudrá
 Kralupačka;
 30 let pracovala ve Vitaně – 20 let 
jako účetní, 10 let na personálním 
oddělení; 
 dodnes chodí do práce, vypomáhá 
na vrátnici v Úžicích, kde pracuje i její 
dcera a vnučka.

Neuvažovala jste o studiu výtvarného 
umění?
Ano, zkoušela jsem to, ale prý nemám talent… 
Spíš si to vysvětluji tak, že tím hlavním důvo-
dem bylo, že rodiče nebyli ve straně… Jsem 
tedy malířka – amatérka. 

Ani v práci se nepodařilo využít vašeho 
uměleckého zaměření? 
To už vůbec ne, pracovala jsem 30 let ve zdejší 
Vitaně, 20 let v účtárně, 10 let v personalistice.

Jak vzpomínáte na zaměstnání v jednom 
z tradičních místních podniků?
Velmi ráda, byl tam výborný kolektiv, hodný 
pan ředitel. Vždy jsme se s kolegy na všem nějak 
domluvili. Když chyběli dělníci ve výrobě, tak 
šli i kancelářští za pás. I kolegové, které jsem 
jako personalistka přijala, tam pracovali rádi… 

DĚKUJI ZA ROZHOVOR.

ANDREA JŮNOVÁ
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Krajinky paní Anny.
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M nichovská dohoda, při níž bylo odtrženo 
pohraničí, přivedla Československo do 

velkých potíží. Došlo ke ztrátě opevnění, pře-
rušení železniční a silniční sítě a především 
tisíce lidí ztratily domov. Počáteční pozornost 
se tak soustředila na pomoc uprchlíkům, jichž 
dorazilo do kralupského okresu asi patnáct 
set. Většinou přijeli jen v tom, co měli na so-
bě, takže bylo třeba poskytnout jim nejprve 
nejnutnější péči, to jest vybavit je oblečením, 
zajistit stravování a ubytování v hostinci Na 
Krétě, v hotelu Slavia nebo v tělocvičně DTJ. 
Bylo však jasné, že se jedná pouze o dočasné 
řešení, takže vedení města následně nechalo 
postavit v Havlíčkově ulici velký činžovní dům 
pro uprchlíky, nicméně k jeho dokončení došlo 
až v roce 1939. 

Strana národní jednoty 
přichází na scénu
Teprve poté, co se podařilo vyřešit akutní pro-
blémy, si většina občanů uvědomila závažnost 
celé situace, v níž se země ocitla. „V odtrženém 
území pracuje Konrad Henlein. Pořádají se 
demonstrace proti Čechům. Ale ani Sloven-
sko není takové, jaké bychom je chtěli míti. Ke 
všemu vídeňská vysílačka štve Slováky proti 
nám, uráží představitele našeho státu. Vlajka-
ři podávají Němcům ruce a podkopávají naši 
samostatnost. Prezident Beneš odchází a na 
jeho úřad je povolán Emil Hácha,“ přesně tak 
shrnula pocity panující na podzim 1938 kroni-
ka obce Zeměchy. Podobně se pak vyjádřil již 
6. října na zasedání rady starosta Josef Vaníček 
ve svém projevu, kde odsoudil způsob, jakým se 
zachovaly k republice světové mocnosti, a dále 
vyjádřil lítost nad abdikací prezidenta Beneše. 
Tehdy ještě netušil, že záhy bude hrozit odchod 
z funkce i jemu, a že to budou jeho do té doby 
loajální kolegové, jež si budou přát jeho konec. 

Důležitým dnem v této pomnichovské 
proměně kralupské politiky se stal 1. prosi-
nec 1938, kdy na zasedání rady zástupci strany 
národně socialistické, agrární, živnostenské 
a národního sjednocení prohlásili, že utvoři-
li nový radniční klub Strany národní jednoty 
a od této doby budou vystupovat ve vzájemné 
shodě. Zároveň v Kralupech provedli nábo-
rovou kampaň do SNJ, začali vydávat časo-
pis „Stráž národní jednoty“ a 26. ledna 1939 
oficiálně představili občanům program v bio 
Sokol. V reakci na to vznikla jak na úrovni stá-

tu, tak i v našem městě Národní strana práce 
sdružující demokratickou levici. Zároveň byla 
zakázána komunistická strana a okresní úřad 
v Kralupech za její členy jmenoval do samo-
správy nové funkcionáře. 

Zlé časy obnovují staré 
spory a křivdy
Brzy na to se pod tlakem ocitl také starosta Jo-
sef Vaníček, ke kterému se již začátkem led-
na 1939 dostavila delegace členů SNJ v čele 
s Bohumilem Kuhnem a snažili se ho přesvěd-
čit, aby z důvodu vysokého věku re-
zignoval. Celá událost se vyšetřovala 
na schůzi zastupitelstva, v jehož zá-
pisu stojí: „Starosta Vaníček odmítl 
útoky na svou čest tím, že práci pro 
obec konal vždy poctivě, nezištně 
a jeho čest ve svém podnikání mu 
nikdo nemůže pohaniti. Za dvacet 
let trvání své funkce starosty za-
chránil pro obec hodnoty mnoha-
milionové.“ Zároveň zde proti snaze 
národní jednoty vystoupili František 
Biňovec a Antonín Urban s tím, že 
uskupení, která ji nyní tvoří, dříve 
volbu Josefa Vaníčka starostou města 
uznala, a proto je jejich postup vůči 
němu neplatný. Proti jejich argumen-
tům se ovšem postavil náměstek Novotný, který 
usiloval o Vaníčkův konec v čele města již dří-
ve a kvůli čemuž je nutné se na chvíli přenést 
do 30. let. 

Jak se již mohli čtenáři Zpravodaje dočíst 
v říjnovém čísle, obecní volby roku 1923 pro-
běhly v poklidné atmosféře, stejně jako hla-
sování o čtyři roky později. Zvrat nastal až ve 
30. letech, kdy se do čela národních socialistů 
v Kralupech postavil Václav Novotný s dr. Hod-
kem, jež chtěli převzít od sociálních demokratů 
vedení města a předpokládali, že pro své plány 
získají také ostatní, hlavně pravicové strany. 
Volební kampaň v roce 1931 se tak nesla ve zna-
mení tu drobného rýpaní, jindy větších urážek 
publikovaných hlavně v Podřipském kraji vzá-
jemně se napadajícím s Kralupsko-velvarským 
obzorem. Nicméně ani přes ostrá slova nebylo 
dosaženo kýženého výsledku a národní socia-
listé si ve volbách spíše pohoršili. Teprve při po-
sledním demokratickém hlasování v roce 1938 
tato strana v Kralupech zvítězila, nicméně v čele 
města zůstal i nadále sociální demokrat Josef 
Vaníček a Václav Novotný se stal jeho „pouhým“ 
náměstkem. Bohužel pro něj se ani na výše po-
psané schůzi zastupitelstva rezignace Vaníčka 
na post starosty nedočkal, neboť ten poté jedná-
ní rozpustil s tím, že není síly, jež by rozhodla.

Jak probíhalo „odbenešení“ 
v Kralupech? 
Zároveň ve stejné době probíhalo na úrovni Čes-
ko-Slovenska postupné „odbenešení“, což se tý-
kalo také kralupských škol, kde byly postupně 
odstraněny obrazy bývalého prezidenta, který 

byl nyní brán i s hradní skupi-
nou a ostatními demokratický-
mi politiky jako jeden z hlavních 
viníků mnichovské tragédie. Na 
popud okresního výboru mláde-
že Strany národní jednoty došlo 
navíc k odstranění názvu „ulice 
Dr. Eduarda Beneše“ z dnešní 
Mostní ulice v Lobečku. 

Josef Vaníček se přes nátlak 
národní jednoty udržel ve funk-
ci až do začátku okupace, kdy 
rezignoval, nicméně ani Václav 
Novotný poté neslavil. Stal se 
sice kandidátem na starostu, 
avšak jako činovník Sokola by 
byl pro nacisty též nepřijatelný, 

takže Kralupy následně vedl až do roku 1942, 
kdy došlo k rozpuštění městského zastupitel-
stva, obchodník Josef Kobera. 

JAN BARTOŠ

Kralupy v éře druhé republiky:
Politická a společenská krize spojená s úpadkem demokracie 
se dotkla i našeho města a jeho představitelů
■ Období mezi mnichovskou krizí a nacistickou okupací známé také jako druhá republika trvalo 
jen 166 dní, během nichž se původně demokratický stát změnil v zemi závislou na svém západním 
sousedovi, zmítanou vnitřními problémy a vyznačující se společností trpící depresí, snažící se najít 
viníka všech potíží. Toto vše se záhy odrazilo v kralupské politice, kde oživly staré spory i křivdy a kde 
pro některé osobnosti již nemělo být místo.

J. Vaníček
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J. Vaníček: Mé paměti 
(jako cenný zdroj 
informací o nejen 
politickém životě 
ve městě z pohledu 
kralupského starosty).
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Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav Cibulka 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast. 

19. 12. Jan Víšek 82

19. 12. 
Ivana Vašmuciusová 
(rozená Došková)

56

21. 12. František Putz 80

24. 12. Pavel Žáček 76

24. 12. Luboš Jiras 58

30. 12. Volodymyr Oleksiienko 66

30. 12. Jaromír Zeman 77

2. 1. Jana Macalová 82

3. 1. Čestmír Adamec 80

8. 1. Svatopluk Strejček 73

19. 12. Vlasta Schütznerová 70

25. 12. Jan Hering 80

7. 1. Vladimír Havlíček 83

8. 1. Jaroslav Černý 95

Dne 17. 2. 2024 uplyne rok, co 
ve věku nedožitých 61 let odešel 
syn, bratr, manžel, tatínek, švagr a 
dědeček – pan FRANTIŠEK FRIČ. 
Chybíš nám... Kdo jste ho znal, 
vzpomeňte... Děkujeme. Dcery a 
vnoučata. 

Dne 3. února uplyne 10 let, kdy 
nás navždy opustil pan ING. LADI-
SLAV PROKOPEC. S láskou v srdci 
stále vzpomínáme. Dcera Jana s 
dětmi a vnoučátky.

S bolestí v srdcích oznamujeme 
smutnou zprávu, že nás 3. 1. 
2024 ve věku 81 let opustila naše 
drahá maminka paní EVA ROUŠA-
LOVÁ. S poděkováním a láskou se 
loučí dcery Eva a Markéta.

Rok za rokem kvapem letí,
spolu myšlenka s myšlenkou,
čtrnáct let /3. 2./ již nám chybí,
krásné chvíle s drahou maminkou.
Vzpomeňte prosím s námi
na paní VLASTU STAROU.

S díky... Dcery s rodinami.

Dne 25. 2. 2024 to bude pět 
let, co nás opustil pan JARO-
SLAV TUST, věnujte mu krátkou 
vzpomínku, vzpomínají manželka 
Jarka a syn Jaroslav s přítelkyní 
Miládkou. 

24. února to bude rok, co navždy 
utichlo srdce mojí milované ma-
minky, ANNY HOŠKOVÉ. 19. ledna 
by oslavila 80. narozeniny. Děkuji 
všem za tichou vzpomínku. Jitka 
Košťálová s rodinou.

 ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU!
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci za 
rozumnou cenu. STĚHOVÁNÍ. Tel.:773 484 056

 KADEŘNICKÉ SLUŽBY
Přijďte se nechat ostříhat bez objednání nebo 
bez dlouhého čekání do kadeřnictví Salon 
Milena, Hůrka 1032. Po domluvě mohu přijít za 
vámi i domů. Učešu i na plesy.
Volejte nebo pište na tel.: 722 315 155.

opustili nás

vzpomínky

soukromá inzerce

�

�

�

PŘEJEME našim spoluobčanům, kteří oslaví 
V ÚNORU významná životní jubilea, hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.
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80 let

Hana Vachalcová (dodatečné přání)

Jaroslav Zeman

Jana Hlaváčková

Mgr. Markéta Bittnerová

Mgr. Danuše Pícková

Vlasta Riedelová

Zděna Fenclová

Jiří Holomek

Jaroslava Froňková

Božena Matoušková

Zdeněk Kos

Jiří Kosař

85 let 

Vlasta Froncová

Jaroslav Paroulek

Jiří Řehák

Jaroslav Suk

90 let Svatopluk Slabý

92 let Helena Berková

93 let

Marie Kožmínová (dodatečné přání)

Ingeborg Kolaříková

Eva Čurdová

Jaroslav Kalina

94 let Jiří Král

98 let  Věra Skrbková

jubilanti�

Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav ELPIS 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast.

48. sezóna Kruhu přátel Prahy rok 2024
zapsaný spolek Kruh přátel Prahy

...vás zve do Českého muzea hudby. Kdy? V sobotu 17. února 2024.
Letošní rok je rokem důležitých výročí významných 
osobností české kultury a hudby. K nejvýznamnějším 
patří 200 let od narození Bedřicha Smetany. Proto si 
vás dovolujeme pozvat na prohlídku Českého muzea 
hudby. České muzeum hudby schraňuje materiály s 
hudební tématikou ve sbírkách Národního muzea. Ve 
svých fondech uchovává na 700 000 dokladů hudeb-
ní historie – rozsáhlý notový archiv, fonotéku, sbírku 
hudebních nástrojů, nebo pozůstalosti či sbírky Muzea 
Bedřicha Smetany a Muzea Antonína Dvořáka. Budo-
va se nachází na místě bývalého barokního kostela sv. 
Máří Magdaleny na Malé Straně. Každý, kdo vstoupí, je 
zasažen mohutností dvorany i zvláštním kouzlem, kte-

ré tu proměny věků zanechaly. Národní muzeum vyu-
žívá ojedinělou příležitost oživit tento zajímavý prostor 
hudbou. V průběhu návštěvy si prohlídneme stálou ex-
pozici Člověk, nástroj, hudba a výstavu Na turné, která 
mapuje historii i současnost hudebního cestování!

Odjezd z kralupského nádraží bude jako obvykle v 8:42 
hodin na Masarykovo nádraží. Dále pojedeme tramvají 
číslo 15 do stanice Hellichova. Muzeum se otvírá v 10:00 
hod. Sraz s mimokralupskými bude v 9:50 hod. před mu-
zeem. Od členů budeme vybírat příspěvek 20 Kč.
Tato vycházka je realizována s finanční podporou MÚ 
Kralupy nad Vltavou.

Vycházku připravila Ilona Očenášková.

VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE  
SPOLKU DIABETIKŮ KRALUPY
se koná v úterý dne 13. 2. 2024 ve 14:00 
hod.  v kavárně Terassa u městského úřa-
du. Na programu máme vybírání příspěv-
ku na rok 2024 po 150 Kč, dále projedná-
me rekondici ve Františkových Lázních 
a výlet.

Všechny členy zve výbor Spolku diabe-
tiků ČR Kralupy nad Vltavou.

Dne 17. 2. 2024 uplyne 18 let 
od doby, co mě navždy opustil 
můj milovaný a obětavý manžel 
OLDŘICH KOKOŠKA z Kralup 
nad Vltavou. Stále vzpomínám 
a nikdy nezapomenu. 

Manželka Anna Kokošková s celou rodinou. 

Přehled kulturních akcí v DPS 
na únor:
Každé PONDĚLÍ 
od 13:00 – Kralupy společně 
(děti ze ZŠ a senioři) 
(nekoná se během jarních prázdnin 19.–23. 2.) 
od 15:45 – Keramika s dětmi, 
rezervace: 724 515 247 
(nekoná se během jarních prázdnin 19.-23. 2.) 
Každé ÚTERÝ 
od 13:00 – Klub seniorů, p. Nedvědová 
od 16:00 – Keramika s dětmi, 
rezervace: 724 515 247 
(nekoná se během jarních prázdnin 19.–23. 2.) 
Každou STŘEDU 
od 16:00 –Keramika s dětmi, 
rezervace: 724 515 247 
(nekoná se během jarních prázdnin 19.-23. 2.) 
Každý PÁTEK 
od 10:00 – Němčina s p. Knöpfelmacherovou 
od 13:00 –Keramika s dětmi, rezervace: 724 515 247 
(nekoná se během jarních prázdnin 19.– 23. 2.) 
od 14:30 – Centrum aktivního stáří 
(ODPOLEDNE S KLAVÍREM – M. Mikulčák, 
KRÁSY OSTROVA MAURICIUS – A. Hurychová,
JAK JSEM HLEDAL SVÉ PŘEDKY – M. Grossman, 
POVÍDÁNÍ U KAFÍČKA – A. Hurychová) 
Každou NEDĚLI 
od 10:30 – bohoslužba
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Městská KNIHOVNA ÚNOR 2024
Jodlova 111, 278 01 Kralupy nad Vltavou – přízemí budovy, ve které sídlí i základní škola ■ tel. 315 727 852, 315 727 782, 315 729 554

www.knihovnakralupy.cz

Městské MUZEUM ÚNOR 2024
Vrchlického 590, tel. 315 723 035 ■ ÚT, ST, ČT, PÁ 9:00–12:00 a 13:00–16:00, SO 13:00–17:00 ■ zavřeno: NE, PO a státní svátky

www.muzeumkralupy.cz, e-mail: info@muzeumkralupy.cz

Provoz dětského oddělení o jarních 
prázdninách
Upozorňujeme dětské čtenáře na mimořádný provoz oddělení pro 
děti v dopoledních hodinách v pondělí 19. února a v pátek 23. února 
od 8:00 do 11:00. Běžný provoz zůstává beze změn.  Děti, které bu-
dou trávit jarní prázdniny doma, si u nás mohou číst, využít připojení k 
internetu nebo si zahrát se svými kamarády deskové hry ve studovně 
knihovny.

Jihočeská Šumava
Libor Drahoňovský, cestovatel, etnolog 
pondělí 19. února od 17:30 hodin

Během besedy s promítáním fotografií se budeme toulat jihočeskou 
částí Šumavy od pramene Vltavy k přehradní nádrži Lipno. Naše pu-
tování začne v malebném Vimperku, jemuž ve středověku slávu a 
prosperitu zajišťovala především rušná obchodní stezka, po niž se z 
Bavor dovážela do Čech sůl. 

Pro mnohé může být překvape-
ním, že i mikroregion Kralupska je 
spjat se sklářstvím – ať již v podo-
bě průmyslu, tak uměleckého ře-
mesla. Přestože na území města 
sklárny nikdy nebyly, svou historii 
mají v  nedalekých Otvovicích 
i Nelahozevsi, kde se nacházela 
manufaktura na výrobu skleně-
ných ozdob. V době, kdy slýchá-
me o uzavírání skláren, které kvůli 
energetické náročnosti přerušují 
či zcela ruší provozy, si můžeme 
uvědomit, že něco tak běžného 
a obyčejného, jako je sklo, může 
být křehké i po existenční strán-
ce. Nejen té fyzické.

Výstava, kterou naše muzeum 
přináší, není vhledem do techno-
logie tohoto řemesla, ale je pře-

devším oslavou umu, zručnosti 
a  krásy skleněného designu, na 
který narážíme na každém kroku. 
Stal se pro nás dokonce takovou 
samozřejmostí, že ho mnohdy 
ani nevnímáme.

Představované předměty 
pocházejí z  depozitáře muzea, 
které přináší první ucelenou pře-
hlídku svých „skleněných“ sbírek. 
Výstava je navíc obohacena 
o  prezentaci jedinečného pro-
jektu umělce Roberta Zauera, 
který propojil umění fotografie 
s výjimečným designem váz.

Těšíme se na setkání s  vámi, 
a  přestože se říká, že střepy při-
nášejí štěstí, věříme, že ho v no-
vém roce budete mít dostatek 
i bez nich. J. BARTOVANEC HAVLÍK

Sklo pro radost i užitek

Vystoupáme na vrcholky hor, včetně Boubínu a Třístoličníku, s pře-
krásnými výhledy až k Alpám. Spatříme spoustu přírodních zajímavos-
tí, například rozsáhlé Plešné jezero ledovcového původu, rašeliniště 
u Borové Lady a bizarní balvany na Medvědí stezce. Prohlédneme 
si starobylé venkovské statky i honosné domy v alpském stylu ve Vo-
larech. Zastavíme se i u Schwarzenberského kanálu, jedinečném 
technickém díle, v němž se dřevo z české strany Šumavy plavilo do 
Dunaje. Vydáme se také na horské pláně s pozůstatky zaniklých vsí a 
skláren. Zastavíme se i ve světě sběratelů šumavských pověstí a lido-
vých písní i u tvorby Karla Klostermanna.
Rezervace míst ve studovně nebo na tel. čísle 315 729 554.

Program na únor
 Sobota 3. února od 15:00 - KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA s fotografem 

a sběratelem skla R. Zauerem (vstupné: 50 Kč)

 Sobota 10. února od 10:00 do 16:00 – SKLENĚNÁ DÍLNA. Zveme všech-
ny, které baví tvořit, a kteří se rádi seznámí s různými technikami sklářské-
ho řemesla.

 Sobota 10. února od 16:00 – KLAVÍRNÍ KONCERT Kateřiny Živné a jejích 
hostů (vstupné dobrovolné)

 Středa 14. února od 17:00 – KYTAROVÝ KONCERT žáků Hanky Němco-
vé a Zdeňka Dvořáka

Muzejní příměstský tábor 
Od 19. února do 23. února 2024
Pro děti, které nejedou na hory, rády tvoří a zajímají se o historii a umění.
Cena: 3 500 Kč (včetně zajištěných obědů)
Přihlášky prostřednictvím e-mailu: info@muzemkralupy.cz

Více informací k chystanému programu na první pololetí naleznete 
na muzejním webu: www.muzeumkralupy.cz
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Z činnosti Městské POLICIE
Hálkova 991, 278 01 Kralupy nad Vltavou ■ ředitel MP: ladislav.voves@mestokralupy.cz

www.bezpecnekralupy.cz

Jak na Nový rok, tak po celý rok?
u Hned první den Nového roku byl z pohledu Městské 
policie Kralupy nad Vltavou pořádně rušný. Již krátce po 
půlnoci vyjížděla hlídka městské policie k oznámení do 
ulice Štefánikova, kde se měl dle oznámení pohybovat 
agresivní muž s plynovou pistolí. Hlídka se neprodleně 
dostavila na místo, kde se spojila s oznamovatelem 
události. Ten hlídce sdělil, že dotyčný muž odešel do 
nedalekého domu. Následně muž odpovídající popisu 
vyšel z uvedeného bytového domu a v ruce držel předmět 
připomínající zbraň. Strážníci ihned muže vyzvali, aby 
zbraň odložil a opřel se čelem o služební vozidlo. Muž 
všech výzev uposlechl a zbraň, kterou odhodil, se 
rozbila na několik částí. Muž byl zajištěn a byla u něho 
provedena prohlídka, zda u sebe nemá další zbraň nebo 
jiné nebezpečné předměty. Následně bylo zjištěno, že 
se jednalo o dětskou plastovou kuličkovou pistoli. 
Strážníkům byl mladý muž z místní znalosti dobře znám, 
jelikož se v nedávné době dopustil hned několikrát 
protiprávního jednání. Strážníkům začali následně do 
zákroku zasahovat jeho rodinní příslušníci, kteří chtěli 
výše uvedenému pomoci. Na místo byla proto přivolána 
hlídka OO PČR, která si celou věc z důvodu podezření 
z trestného činu výtržnictví převzala k dalšímu šetření.

u V brzkých ranních hodinách poté vyjížděla hlídka 
městské policie do ulice Dr. E. Beneše, kde u trafiky 
ležel muž, který byl zjevně pod vlivem OPL a byl silně 
dezorientován. Totožnost muže byla strážníkům známa, 
jelikož byl řešen hlídkou městské policie i předchozího 
dne. Na hlavě a rukou měl muž drobné krvavé oděrky. 
Přes dozorčí stanoviště městské policie byla na místo 
přivolána RZS. Po příjezdu RZS se muž začal chovat 
velmi agresivně a divoce okolo sebe máchal rukama, 
čímž začal ohrožovat své zdraví i zdraví zasahujících 
záchranářů a strážníků. Z toho důvodu mu byla strážníky 
nasazena pouta. Následně byl muž za asistence 
strážníků převezen do nemocnice Slaný k dalšímu 
ošetření.

u Nedlouho po příjezdu z nemocnice Slaný byl na 
linku 156 oznámen nález malého pejska. Hlídka si 
psa převzala a odvezla ho do útulku Lesan. Následně 
se pro tohoto pejska dostavila do útulku jeho majitelka. 
Ta se velmi podivovala, jak mohl její pes utéct 
z oploceného pozemku. V rámci následného šetření 
bylo z kamerového systému, který má žena umístěný 
na svém domě zjištěno, že neznámý muž měl v blízkosti 
jejího domu venčit svého psa na volno. Ze záznamu 
bylo patrné, že cizí pes poškodil oplocení pozemku. 
Tím způsobil malý otvor, kterým se výše uvedený malý 
pes dostal ven. Mezi psy se následně strhla potyčka, 

po níž malý pes utekl neznámo kam. Neznámý muž se 
se svým psem také odebral pryč, avšak bez toho, aniž 
by majitele domu o incidentu informoval. Tohoto muže 
se následně podařilo majitelce malého psa dohledat 
a domluvila se s ním na vyřešení věci občanskoprávní 
cestou.

u Téhož dne krátce po 19. hodině oznámil muž, že je 
v Lobečku válečná zóna, létají tam dělobuchy a světlice. 
Muž byl strážníkem sloužícím na dozorčím stanovišti 
městské policie poučen, že zrovna probíhá novoroční 
ohňostroj. Muž poté uvedl, že to bude pravděpodobně 
příčina veškerého rozruchu a hlídky tedy není na místě 
třeba. 

u Krátce před půlnocí poté přijala městská policie 
oznámení, že ve vlaku přijí ždějícím z Velvar se 
nachází černý pasažér. Hlídka se na nástupišti spojila 
s revizorem a nezletilou dívkou, která jela vlakem 
bez jízdenky. Neměla u sebe doklady, ani peníze. 
Dívka hlídce sdělila své identifikační údaje, které 
byly následnou lustrací potvrzeny jako pravdivé. Tyto 
údaje byly předány revizorovi z důvodu vymáhání vzniklé 
škody. Dívka byla poté předána zákonnému zástupci. 

RZS – Rychlá záchranná služba
OO PČR – Obvodní oddělení Policie České republiky
OPL – omamné a psychotropní látky 

Město Kralupy nad Vltavou vyhlásilo
VÝBĚROVÁ ŘÍZENÍ na:

Úplná znění výběrových řízení najdete na: www.mestokralupy.cz v záložce „Volná pracovní místa“.

Referenta odboru výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy nad Vltavou 
– agenda silničního hospodářství a speciální stavební úřad -
PRODLOUŽENO

Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: do 9. 2. 2024. 
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých be-
nefitů, možnost získání služebního bytu, možnost zajištění předškolní-
ho (MŠ)/školského (ZŠ) zařízení.

Referenta odboru výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy nad Vltavou 
Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: do 9. 2. 2024. 
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstna-
neckých benefitů, možnost získání služebního bytu, mož-
nost zajištění předškolního (MŠ)/školského (ZŠ) zařízení.

Strážníka Městské policie Kralupy n. Vltavou 

Nástup: dle dohody/příp. od 15. 4. 2024. 
Nástup: dle dohody v případě, že uchazeč vlastní platné osvědčení MV 
ČR pro výkon povolání strážníka, nebo od 15. 4. 2024 v případě, že 
uchazeč platné osvědčení MV ČR pro výkon povolání strážníka nevlastní. V takovém pří-
padě absolvuje strážník-čekatel první dva měsíce teoretickou přípravu a služební výcvik 
v útvaru vzdělávání MP.

Lhůta pro podání přihlášek: do 25. 3. 2024 do 12:00 hod.
Nabízíme: Možnost získání služebního bytu, mimořádné finanční od-
měňování za dobré pracovní výsledky, příspěvek na dovolenou, 
penzijní připojištění, bezplatný vstup do sportovních zařízení a další 
benefity.

Referenta odboru sociálních věcí, školství a kultury MěÚ 
– sociálně právní ochrana dětí na dobu určitou (zástup 
za mateřskou a rodičovskou dovolenou) - PRODLOUŽENO

Nástup:  ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: 9. 2. 2024.
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstna-
neckých benefitů, do budoucna možnost přidělení služebního bytu, 
možnost zajištění předškolního (MŠ)/školského (ZŠ) zařízení.

2 pracovní místa referenta odboru realizace investic 
a správy majetku MěÚ Kralupy nad Vltavou - PRODLOUŽENO

Nástup:  ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: 9. 2. 2024.
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstna-
neckých benefitů, možnost získání služebního bytu, mož-
nost zajištění předškolního (MŠ)/školského (ZŠ) zařízení. 
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Olympiády v DDM
Dům dětí a mládeže pořádá pro školská za-
řízení každoročně v únoru okresní kola olym-
piád z anglického a německého jazyka a ze-
měpisu. V jazycích žáci mezi sebou poměřují 
síly v  mluveném projevu. Olympiáda ze ze-
měpisu je pouze písemná, je rozdělena na tři 
části: 1) práce s atlasem či mapou, 2) písem-
ný test geografických znalostí a 3) praktická 
část – třídění a zpracování informací a dat, 
analýza a syntéza. 
Děti mohou nejen vyhrát pěkné ceny, ale 
také postoupit do krajského kola na Kladno.

Cestovatelské přednášky
Dům dětí a mládeže pořádá pravidelně 
poutavé cestovatelské přednášky z různých 
míst, které vtáhnou nejednoho posluchače. 
Na další přednášku se může veřejnost těšit 
12. února od 18 hodin. Vstupné dobrovolné.

Kreativní tábor v Mokrosukách
Přinášíme vám nabídku jarního kreativního 
tábora v jihočeských Mokrosukách, a to od 
pondělí 19. února do pátku 23. února. Ne-
bojte se, nebudeme jen sedět a kreslit nebo 
vyrábět, budeme se i hýbat, pojedeme na 
výlet, zkrátka si užijeme jarní prázdniny! 
Přihlášení na našich stránkách přes Dome-
ček. 

Zabijačkové speciality
Přijďte na zabijačkové hody, které pro vás 
připravilo řeznictví Kohout a synové. Od 9 
hodin se na všechny budou těšit před DDM 
Kralupy 8. února.

RÁDI BYCHOM SE POCHLUBILI, že se naše děti z kroužku Krůček III (5-8let) 
a Latinskoamerické tance (7-15 let) účastnily projektu Tančí celá škola II od ČT Edu. 
Sice se pro velkou konkurenci neumístily, nicméně se jednalo o jejich první taneční 
soutěž. Videa jsou ke zhlédnutí na ČT Edu. 
https://edu.ceskatelevize.cz/soutez/tanci-cela-skola-2
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ZŠ 28. ŘÍJNA

V naší škole se žáci 1. a 5.tří-
dy setkávají a spolupracují 

v rámci projektu Jak být dobrým 
kamarádem. Jedná se o projekt, 
který by měl nově nastupujícím 
dětem do školy usnadnit jejich za-
členění do nového prostředí. Prin-
cipem tzv. vrstevnického učení je 
aktivní zapojení vrstevníků, kte-
ří pozitivně působí na formování 
postojů ostatních dětí, svých spo-
lužáků či kamarádů. Často se po-
tvrzuje, že děti od ostatních dětí 
vnímají různá řešení problémů 
snáz a rychleji. O čemž se může-
me přesvědčit i v letošním škol-
ním roce. 

Nejprve k tomu,  
jak to vše funguje
Letos v září se páťáci pokusili cha-
rakterizovat sami sebe pomocí ob-
rázků. Nakreslili své zájmy, oblí-
bené věci, činnosti apod. Obrázky 
byly jednoduché a výstižné proto, 
aby jim prvňáčkové porozuměli. 
Ti si vybrali obrázek takový, kte-
rý odpovídal zase jejich zájmům. 

Díky tomu se utvořily 
dvojice žáků
Jde o to, že každý prvňáček má te-
dy svého patrona - kamaráda z 5.
třídy, který je mu nablízku, může 
ho požádat o pomoc, radu. Dvo-
jice žáků se již velmi dobře znají, 
během prvních školních měsíců 
se měly možnost seznámit během 
společné hodiny českého jazyka, 
kde měly hledat písmenka. Velmi 

úspěšná hodina byla např. hodina 
tělesné výchovy. Starší kamará-
di mladším připravili v tělocvič-
ně různorodé činnosti, které pak 
společně plnili. Došlo nejen na po-
hyb, ale i na legraci. 

Prosinec naskytl několik mož-
ností spolupráce. Páťáci nejprve 
připravili pro prvňáčky s pomocí 
paní učitelek úkoly do adventního 
kalendáře. 

Také se zapojili do vysvětlování 
a svým mladším spolužákům ob-
jasnili fungování robůtků, které 
ve škole máme. Zde právě došlo 
k tomu, že malé děti vnímaly prak-
tické rady a ukázky práce s roboty 
daleko efektivněji od svých vrs-
tevníků.

Všem je asi jasné, že první spo-
lečná hodina s  Blue-Boty a Scottie 
Go! nebyla poslední. 

Na závěr roku si ještě všichni 
společně zazpívali na malém kon-
certě vánoční koledy. 

 Doufáme, že se nám podaří 
uskutečnit ještě hodně společných 
hodin, při kterých si děti pohrají 
a zároveň něčemu novému se na-
učí. Chystáme např. společné ho-
diny čtení, vlastivědné vyučová-
ní, jarní vycházky s plněním úkolů 
apod. 

 V tomto projektu nejde jen o tu 
část výukovou, ale především 
o spolupráci, navazování dobrých 
přátelských vztahů, ale i rozvíjení 
kompetencí (komunikativní, soci-
ální, personální apod.).

MGR. ADÉLA TRNOBRANSKÁ

Jak být dobrým kamarádem

ZŠ GEN. KLAPÁLKA

P řestože má naše škola dvě 
prostorné a dobře vybavené 

tělocvičny, i v zimě nabízíme žá-

kům zajímavé pohybové aktivity 
mimo školu. První stupeň jezdí 
pravidelně bruslit na kralupský 
zimní stadion. A co se dětem na 
bruslení líbí?

Bruslení je moc super a hrozně mě 
baví. Hodně jsem se toho naučila. 
Hrajeme různé hry, třeba kdo je 
rychlejší a kdo ujede víc koleček. 
Nebo kluci udělají slalom a všich-
ni ho jezdí. 

 Nikola, 5. B

Taky tam není nudné ticho, pouští 
se písničky a někdy tancujeme na 
ledě. Byla bych na bruslení celý 
den s tím, že by nám tam přivezli 
oběd. Evelína, 5. B

Bruslit může každý, protože se 
tam můžou půjčit brusle nebo 
helmy. Pro začátečníky tam jsou 

hrazdičky. Za mě je to o hodně 
zábavnější tělocvik, na který se 
vždycky těším. Michal, 5. B

Pro šesťáky uspořádal pan uči-
tel Richter běžkařský jednodenní 
výjezd na Cínovec. Někdo měl ly-
že vlastní, většina si půjčila školní 
běžky, ale všichni nakonec zdolali 
téměř desetikilometrový okruh. 
Největší nadšenci pak dobyli ješ-
tě vrchol Pramenáč (909 m n. m.), 
zatímco ostatní už se hřáli u horké 
čokolády. Všichni si ale akci ná-
ramně užili a už těší se na další. 
 MARTINA HANTYCHOVÁ, 

BARBORA PETRŽELKOVÁ

Hýbeme se nejen v tělocvičně 
aneb zimní sporty na ZŠ G. Klapálka

POZVÁNKA NA DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Srdečně zveme všechny rodiče na Den otevřených dveří 
ve čtvrtek 7. března 2024 od 14:30 do 17:00 hodin. Můžete si 
s průvodci prohlédnout školu a seznámit se s našimi projekty 
a aktivitami, které žákům nabízíme.  Těšíme se na vás!
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Chemie je láska. Láska je chemie: Katego-
rii B krajského kola Chemické olympiády 

vyhrál septimán Matěj Karnet a postoupil do 
národního kola. / Quo vadis? Absolventi DG 
studující na FF UK, PF UK, LF UK a ČVUT bese-
dovali s žáky čtvrtých ročníků o svých zkuše-
nostech s přijímacím řízením a studiem na vy-
sokých školách. 
/ Proč píšu? 
O  novinářském 
řemesle a české 
mediální scéně 
debatovali se 
zástupkyní šéfre-
daktora časopi-
su Respekt Andreou Procházkovou členové 
redakce školního časopisu Dvořan. / Blázníš? 
No a! Kurz psychohygieny zaměřený na pre-
venci v oblasti duševního zdraví a destigma-
tizaci duševně nemocných lidí absolvovaly 
první ročníky. / Cvičme v rytme s Mikulášem: 
26. ročníku Mikulášského aerobiku se zúčast-
nilo bezmála 80 dětí ze základních škol z Kra-
lup a  okolí. / Tříhodinový Vánoční koncert 
představil 28 hudebních a  tanečních před-
stavení studentů školy. / Zum Wohl! Na neal-
koholický svařák a vánoční štolu si do Vídně 

a  Drážďan odskočili němčináři a  studenti 
druhých ročníků. / 513,99 naběhaných kilo-
metrů a příspěvek na pomoc zdravotně po-
stiženým dětem: I to může vzejít z toho, když 
se účastníci programu DofE zapojí v předvá-

nočním čase do charitativního Adventního 
běhání. / Srdečně zveme zájemce o  studi-
um na střední škole na Zkoušky nanečisto, 
které se uskuteční v pátek 2. února a sobotu 
10. února 2024. KLÁRA SIKOROVÁ

ZŠ JODLOVA

V letošním školním roce realizu-
je speciální třída 2. B projekt 

s názvem „Cesta kolem světa“. Kaž-
dý měsíc se vydávají do jednoho ze 
sedmi světadílů a poznávají tak ta-
mější faunu a flóru, kulturu, pokr-
my a mnoho dalšího. Paní učitelka 
volí pro žáky vždy takové činnosti, 
které dobře zvládnou a budou pro 
ně nejen přínosné, ale také zajíma-
vé. Každý žák má svůj vlastní ces-
tovní pas, do kterého si během celé 
doby projektu lepí obrázky, které 
jsou typické pro daný světadíl, a to 

vždy za splnění zadaného úkolu. 
Například při listopadové cestě 
Evropou navštívili čtyři země. Ve 
Francii si zahráli petangue, v Itálii 
si upekli pizzu, v Polsku tančili ma-
zurku a ve Velké Británii vyráběli 
královské koruny. V prosinci pak 
cestovali po Asii a v lednu po Jižní 
Americe. Při této návštěvě uspo-
řádají karneval v Riu de Janeiru, 
do kterého se zapojí i další ročníky 
prvního stupně. Celý projekt tedy 
trvá několik měsíců a děti i učitelé 
si ho moc užívají. 

BC. HANA MAZOCHOVÁ, 

VYUČUJÍ A KOORDINÁTORKA AP 

Projekt Cesta kolem světa na ZŠ Jodlova

ZŠ KOMENSKÉHO

L etošní školní rok začal v provi-
zorních podmínkách. Všechna 

čtyři oddělení se přestěhovala do 
učeben prvního stupně. Do svých 
původních prostor se družina vrá-
tila až po podzimních prázdninách. 
Tam nás čekaly krásné, nové, vyba-
vené herny, jejichž součástí jsou i in-
teraktivní tabule. Každé oddělení se 
obléklo do jiné barvy. Děti s oblibou 
využívají k relaxaci pohodlné gau-
číky, koberce a rády připravují jídla 
v dětské kuchyňce. 

Během podzimních prázdnin 
jsme vyrazili na halloweenskou vy-
cházku v maskách, kde děti plnily 

různé úkoly. Odměnou jim byl na 
konci cesty sladký poklad. Navštívili 
jsme také kralupské muzeum s pro-
gramem „Tkaní to je přece hraní“.

V době adventu děti společně 
s klienty domu s pečovatelskou služ-
bou vyráběly a zdobily perníčky. Ho-
tové cukroví všichni ochutnali při 
slavnostním rozsvícení vánočního 
stromu. 

Od Ježíška pak děti dostaly LEGO 
a spoustu dalších her, které jim zpří-
jemňují chvíle v družině. 

V lednu již tradičně proběhlo tří-
králové zpívání a koledování za do-
provodu flétniček. Tento měsíc se 
těšíme na masopustní karneval. 

KATEŘINA MALÁ, LADA HAVLÍČKOVÁ

Život ve školní družině
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Základní umělecká škola 
Kralupy nad Vltavou - 
ohlédnutí za I. pololetím
První pololetí školního 
roku 2023/2024 úspěš-
ně proběhlo, a  tak mi 
dovolte krátké ohléd-
nutí. Ve škole studuje 
ve čtyřech umělec-
kých oborech téměř 
700 žáků pod vedením 
42 pedagogů. Žáky vzděláváme na třech mís-
tech, což však v dohledné době skončí, jelikož 
město Kralupy jako náš zřizovatel začalo pro-
střednictvím firmy Strabag rekonstruovat býva-
lou sladovnu, ve které se všechna místa sejdou 
poprvé v  historii pod jednou střechou. Pokud 
bude vše probíhat dle plánu, měli bychom 
v prosinci 2025 již působit v nových prostorách. 

Během 1. pololetí uspořádala naše ZUŠka ne-
spočet interních koncertů, téměř dvacet veřej-
ných koncertů, včetně vernisáží, pietních akcí 
a čtyř adventních koncertů. Ve spolupráci s růz-
nými kralupskými i  přespolními organizacemi 
provedla tři koncertní verze České mše vánoč-
ní J. J. Ryby (Libčice nad Vltavou, Kralupy nad 
Vltavou, Štětí), se svými soubory mimo Kralupy 
vystoupila například na zámku v  Nelahozevsi, 
Chvatěrubech, Minicích, Hostíně. V Zeměchách 
uspořádala výtvarnou výstavu a  štědrovečerní 
koledování. V prosinci dvakrát vystoupila na ad-
ventních trzích na Staroměstském náměstí v Pra-
ze se svým pěveckým sborem a JK Bandem. 

V současné době připravujeme naše žáky na 
soutěže ve hře na klavír, kytaru, smyčcové ná-
stroje i  na přehlídky v  literárně  – dramatickém 
a výtvarném oboru. 

Souběžně usilovně pracujeme na progra-
mu květnového koncertu ZUŠlechtění uměním 
v rámci festivalu ZUŠ Open 2024 a především na 
Slavnostním koncertu k 75. výročí založení školy, 
který se uskuteční 6. června 2024 v KD Vltava. 
Mimo našich žáků a pedagogů na něm vystou-
pí i  žáci a pedagogové z našich zahraničních 
partnerských škol z  Hennigsdorfu (Německo) 
a Komárna (Slovensko).

Bližší informace budete průběžně nalézat na 
www.zuskralupy.cz.

Děkujeme za pozornost a dosavadní přízeň, 
držte nám palce a těšíme se na shledanou!

LUBOŠ HARAZIN, ŘEDITEL ŠKOLY

47. ročník Kralupské kličky se uskuteč-
ní na zimním stadionu v Kralupech 

nad Vltavou v sobotu 17. února 2024. Jedná se 
o jeden z nejstarších městských sportovních 
podniků s vynikajícím jménem po celé České 

republice. Loni k pořadateli, domácímu kraso-
bruslařskému oddílu TJ Kralupy nad Vltavou, 
dorazilo rekordních 350 přihlášek. Do závodu 
pak zasáhlo 225 soutěžících z 50 oddílů před 
kamerami tří televizních štábů včetně České 

Kralupy znovu krasobruslařským centrem republiky

Domácí oddíl TJ Krasobruslení Kralupy nad Vltavou se poctivě připravuje 
na své sezonní finále - 47. ročník Kralupské kličky. 
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televize. Kralupské závodnice získaly devět cen-
ných kovů: tři zlaté, čtyři stříbrné a dvě bron-
zové.  „V tuto chvíli máme 34 děvčat a pokud 
nenastanou nemoci, zranění, počítáme, že se 
domácího závodu zúčastní všechna, včetně úpl-
ných začátečnic, které jsme do oddílu vybrali z 
řad Školy bruslení, a Kličkou by se měla otevřít 
jejich závodní kariéra.  Samozřejmě, že každá 
trenérka by nejraději viděla svojí svěřenkyni 
na ,,bedně“, ale to nejde. Přesto máme horká že-
lízka a budeme jim držet palce, aby jim ambice 
vyšly. Jsem v tomhle trochu pověrčivá a nerada 
předem prozrazuji kdo a na jakém umístění by 
se měl blýsknout,“ uvedla k šancím krasobrusla-
řek domácího týmu šéftrenérka oddílu Simona 
Majrychová. Novinkou závodu bude jiná for-
ma hodnocení jednotlivých výkonů závodnic. 
„Letos bude rozhodování formou ISU SH - bez 
kamer, což je rozhodování přes počítače, stejné 
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 pánevní dno
 jóga zdravě
 masáže
 zdravotní cvičení
kontakt: 
www.kamilajirikova.cz; e-mail: jirikova05@gmail.com
tel.: 777 860 106

Kamila Jiříková

K ralupští lyžaři zahájili svo-
ji závodní sezonu o víkendu 

před Vánoci ve Špindlerově Mlýně. 
Družstvo žáků ve složení Krátká, 
Topinková, Opalený, Štros, Kejmar, 
Plamínek, Pekárek, Janouškovec, 
absolvovalo závody kategorie UKZ 
v disciplínách slalom a obří slalom. 
Skvělých výsledků v těžké chla-
pecké konkurenci dosáhli F. Štros  
(7. v obřím slalomu, 13. ve slalomu) 
a M. Opalený (9. ve slalomu).

Na přelomu roku absolvovali 
děti tradiční soustředění na do-
movské základně v Krkonoších, 
které díky klimatickým podmín-

kám, nebylo zcela ideální. V po-
lovině ledna následovaly závody 
stejné kategorie v Peci pod Sněž-
kou. Tentokrát si pro výborné 
umístění dojely slečny K. Topin-
ková (3. v obřím slalomu a 7. ve 
slalomu) a K. Krátká (7. ve slalo-
mu). Zbytek týmu zajel svůj stan-
dard, což rozhodně nijak nekazilo 
radost a skvělou atmosféru v po-
četném týmu.

V dalších závodech perfektně 
rozjeté sezony budeme dětem dr-
žet palce. Děkujeme městu Kralu-
py za podporu. Skol.

PAVEL JANOUŠKOVEC

Lyžařská závodní 
sezóna zahájena

jako vidíte na ME, MS, pouze s vy-
jímkou, že nejsou přítomné kame-
ry pro možnost opakování, takže 
takové OBO přes počítače. Hlavní 
výhoda tohoto systému je, že těs-
ně po dojetí závodníka je k dispo-
zici aktuální pořadí, které můžou 
všichni vidět na velkoplošné tele-
vizi anebo přímo ve svém mobilu,“ 

upřesňuje Majrychová. Roční sna-
ha nadšených pořadatelů i natěše-
ných závodnic bude „nasvícena“ na 
kralupské ledové ploše a kolem ní 
třetí únorovou sobotu od časných 
ranních hodin. Vstupné je zdarma, 
přijďte se podívat na krásný sport 
snoubící se s uměním. 

JINDŘICH KOHM

INZERCE



30 INZERCE

@obchudek_kralupy

Po - Pá ............ 8.30 - 17.00
So .................... 8.30 - 12.00

Zdravá 
výživa

Obec Úžice vyhlašuje 
konkursní řízení na obsazení 
vedoucího pracovního místa

příspěvkové organizace obce Úžice.
Předpokládaný nástup do funkce: 

1. 5. 2024
Podání přihlášek nejpozději 

12. 2. 2024 do 12 hod. 
na adresu Obce Úžice.
Podrobné informace na 
www.uzice.cz/úřední deska

ředitele/ky Základní školy 
a mateřské školy Úžice, 

Práce ve skladech:
� pomocný skladník � picker � řidič VZV

Zajistíme ubytování.

Kontakt: 604 266 572
gazu1.praha@gmail.com

Pracovní příležitost
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